
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ 
1. Επικύρωση Πρακτικών, σελ. 3535 
2. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 3535, 3538, 3542, 3543,

3545, 3547, 3548 

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
1. Ανακοίνωση του δελτίου επικαίρων ερωτήσεων της Δευ-

τέρας 13 Δεκεµβρίου 2021, σελ. 3535 
2. Συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων:
α) Προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων,

µε θέµα: «Αποζηµιώσεις των αγροτών Τυρνάβου για τις ζη-
µιές που υπέστησαν από τους παγετούς του Απριλίου», σελ.
3536 

β) Προς τον Υπουργό Εσωτερικών:
i. µε θέµα: «Προβληµατική, ταξικά µεροληπτική και γεµάτη

αποκλεισµούς η κυβερνητική πολιτική για την κτήση ιθαγέ-
νειας µε τη διαδικασία πολιτογράφησης», σελ. 3539 

ii. µε θέµα «Κυβερνητικά παιχνίδια µε το επίδοµα επικίνδυ-
νης και ανθυγιεινής εργασίας των δηµοσίων υπαλλήλων»,
σελ. 3542 

γ) Προς την Υπουργό Παιδείας και Θρησκευµάτων:
i. µε θέµα: «Τη διενέργεια δωρεάν rapid τεστ για µαθητές

και εκπαιδευτικούς σε περιοχές που δεν υπάρχουν δηµόσιες
δοµές ή συνεργεία του ΕΟΔΥ», σελ. 3543 

ii. µε θέµα: « Άµεση ανάγκη ενίσχυσης των Δηµόσιων Βι-
βλιοθηκών σε ολόκληρη τη χώρα», σελ. 3546 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ

ΑΒΔΕΛΑΣ Α. , σελ. 3535 - 3548

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Επί διαδικαστικού θέµατος:
ΑΒΔΕΛΑΣ Α. , σελ. 3535, 3538, 3542, 3543, 

3545, 3547, 3548

Β. Επί των επικαίρων ερωτήσεων:
ΒΟΡΙΔΗΣ Μ.  , σελ. 3539, 3541, 3542, 3543
ΔΕΛΗΣ Ι. , σελ. 3544, 3545
ΖΑΧΑΡΙΑΔΗΣ Κ. , σελ. 3542, 3543
ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ Γ. , σελ. 3536, 3537, 3538
ΜΑΚΡΗ  Ζ.  , σελ. 3544, 3545, 3546, 3547
ΠΟΥΛΟΥ Π. , σελ. 3546, 3547, 
ΣΤΥΛΙΟΣ Γ.  , σελ. 3536, 3537, 3538
ΨΥΧΟΓΙΟΣ Γ. , σελ. 3539, 3540, 3541

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΜΓ’
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Αθήνα, σήµερα στις 10 Δεκεµβρίου 2021, ηµέρα Παρασκευή
και ώρα 9.06’, συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του
Βουλευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του Ζ’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΑΒΔΕΛΑ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

(ΕΠΙΚΥΡΩΣΗ ΠΡΑΚΤΙΚΩΝ: Σύµφωνα µε την από 9-12-2021
εξουσιοδότηση του Σώµατος, επικυρώθηκαν µε ευθύνη του Προ-
εδρείου τα πρακτικά της ΜΒ’ συνεδριάσεώς του, της Πέµπτης 9
Δεκεµβρίου 2021, σε ό,τι αφορά την ψήφιση στο σύνολο του σχε-
δίου νόµου: «Δίκαιη Αναπτυξιακή Μετάβαση και ρύθµιση ειδικό-
τερων ζητηµάτων απολιγνιτοποίησης και άλλες επείγουσες
διατάξεις του Υπουργείου Ανάπτυξης και Επενδύσεων».)

Έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα το δελτίο επικαίρων
ερωτήσεων της Δευτέρας 13 Δεκεµβρίου 2021, το οποίο έχει ως
εξής:

Α. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου (Άρθρα 130 παρά-
γραφοι 2 και 3 και 132 παράγραφος 2 του Κανονισµού της Βου-
λής)

1. Η µε αριθµό 236/30-11-2021 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Λακωνίας της Νέας Δηµοκρατίας κ. Αθανασίου Δαβάκη
προς τον Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών, µε θέµα: «Εξέλιξη
κύριων οδικών έργων ΠΕ Λακωνίας».

2. Η µε αριθµό 241/2-12-2021 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Λασιθίου του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Εµµα-
νουήλ Θραψανιώτη προς τον Υπουργό Τουρισµού, µε θέµα:
«Αδιαφορία του Υπουργείου για την έναρξη λειτουργίας των
Ανώτερων Σχολών Τουριστικής Εκπαίδευσης (ΑΣΤΕ)».

3. Η µε αριθµό 261/6-12-2021 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Βοιωτίας του Κινήµατος Αλλαγής κ. Γεώργιου Μουλκιώτη προς
τον Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων, µε θέµα:
«Υπάρχει πολιτική βούληση της Κυβέρνησης για τη στήριξη των
εργαζοµένων στον επισιτισµό - τουρισµό;».

4. Η µε αριθµό 249/6-12-2021 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Ηρακλείου του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Εµµα-
νουήλ Συντυχάκη προς τον Υπουργό Υγείας µε θέµα: «Τα προ-
βλήµατα στελέχωσης από νοσηλευτικό προσωπικό στη µονάδα
εντατικής θεραπείας (ΜΕΘ) στο “Βενιζέλειο” Νοσοκοµείο Ηρα-
κλείου Κρήτης».

5. Η µε αριθµό 248/4-12-2021 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Β2’ Δυτικού Τοµέα Αθηνών του ΜέΡΑ25 κ. Κρίτωνα - Ηλία Αρσένη
προς τον Υπουργό Οικονοµικών, µε θέµα: «Η Κυβέρνηση παρα-
βιάζει τις αποφάσεις του Ευρωπαϊκού Δικαστηρίου, απολύοντας
το προσωπικό καθαριότητας στο Υπουργείο Οικονοµικών µετά
από είκοσι έτη δουλειάς».

Β. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Δεύτερου Κύκλου (Άρθρα 130 πα-

ράγραφοι 2 και 3 και 132 παράγραφος 2 του Κανονισµού της
Βουλής)

1. Η µε αριθµό 263/6-12-2021 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Σερρών της Νέας Δηµοκρατίας κ. Αναστάσιου (Τάσου) Χατζηβα-
σιλείου προς τον Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων,
µε θέµα: «Θεσµοθέτηση µειωµένου εισιτηρίου στα ΜΜΜ για τις
οικογένειες τριτέκνων».

2. Η µε αριθµό 243/2-12-2021 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Αιτωλοακαρνανίας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς
κ. Γεωργίου Βαρεµένου προς τον Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Να
ανανεωθούν άµεσα οι συµβάσεις ορισµένου χρόνου των εργα-
ζοµένων στην καθαριότητα, σίτιση και φύλαξη στις δοµές υγείας
του ΕΣΥ».

3. Η µε αριθµό 255/6-12-2021 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Ηρακλείου του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Εµµα-
νουήλ Συντυχάκη προς την Υπουργό Πολιτισµού και Αθλητισµού
µε θέµα: «Απαξίωση των αθλητικών εγκαταστάσεων του Εθνικού
Αθλητικού Κέντρου Νεότητας (ΕAKN) του Αγίου Κοσµά».

4. Η µε αριθµό 251/6-12-2021 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Β2’ Δυτικού Τοµέα Αθηνών του ΜέΡΑ25 κ. Κρίτωνα - Ηλία Αρσένη
προς την Υπουργό Πολιτισµού και Αθλητισµού, µε θέµα: «Αρχαία
Ιερά Οδός, 850 µέτρα σε Χαϊδάρι και λίµνη Κουµουνδούρου βρί-
σκονται σε επικίνδυνη εγκατάλειψη και απαιτούν προστασία».

5. Η µε αριθµό 245/3-12-2021 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Β2’ Δυτικού Τοµέα Αθηνών του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αρι-
στεράς κ. Παναγιώτη Κουρουµπλή προς τον Υπουργό Υγείας, µε
θέµα: «Σε απόγνωση οι πολίτες της δυτικής Αθήνας λόγω σοβα-
ρών ελλείψεων στις δοµές πρωτοβάθµιας φροντίδας υγείας
(ΠΦΥ)».

6. Η µε αριθµό 257/6-12-2021 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Ηρακλείου του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Εµµα-
νουήλ Συντυχάκη προς τον Υπουργό Οικονοµικών, µε θέµα: «Επι-
δείνωση αντί για επίλυση των προβληµάτων των πληγέντων από
τον σεισµό στο Αρκαλοχώρι».

7. Η µε αριθµό 253/6-12-2021 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Β2’ Δυτικού Τοµέα Αθηνών του ΜέΡΑ25 κ. Κρίτωνα - Ηλία Αρσένη
προς τον Υπουργό Προστασίας του Πολίτη, µε θέµα: «Μικρή
Όλγα, έγκληµα χωρίς κάθαρση».

8. Η µε αριθµό 256/6-12-2021 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Καβάλας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ.
Σουλτάνας Ελευθεριάδου προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και
Ενέργειας, µε θέµα: «Νέα δεδοµένα µετά την απάντηση του Επι-
τρόπου Σµιτ για την ενίσχυση της “ENERGEAN OIL & GAS”».

9. Η µε αριθµό 258/6-12-2021 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Μεσσηνίας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Αλέξη
Χαρίτση προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων,

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

ΙΗ’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ Γ’

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΜΓ’
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µε θέµα: «Η αδράνεια της Κυβέρνησης για λήψη µέτρων στήρι-
ξης οδηγεί σε κατάρρευση το εισόδηµα χιλιάδων παραγωγών κο-
ρινθιακής σταφίδας».

10. Η µε αριθµό 259/6-12-2021 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Λακωνίας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ.
Σταύρου Αραχωβίτη προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων, µε θέµα: «Σε κίνδυνο η συνέχεια της αγροτικής
παραγωγής».

11. Η µε αριθµό 260/6-12-2021 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Κέρκυρας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ.
Αλέξανδρου - Χρήστου Αυλωνίτη προς τον Υπουργό Περιβάλ-
λοντος και Ενέργειας, µε θέµα: «Λειτουργία λατοµικής ζώνης
Κέρκυρας».

12. Η µε αριθµό 262/6-12-2021 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Θεσπρωτίας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς
κ. Μάριου Κάτση προς τον Υπουργό Οικονοµικών, µε θέµα: «Φλέ-
γοντα ζητήµατα σχετικά µε τα τυπικά προσόντα του διευθύνοντα
συµβούλου του Οργανισµού Λιµένος Ηγουµενίτσας (ΟΛΗΓ),
καθώς και την εξαίρεση της χερσαίας ζώνης λιµένα από το ξε-
πούληµά του».

ΑΝΑΦΟΡΕΣ-ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ (Άρθρο 130 παράγραφος 5 του Κα-
νονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 862/3-11-2021 ερώτηση του Βουλευτή Β’ Θεσ-
σαλονίκης του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Λεωνίδα
Στολτίδη προς τον Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Προβλήµατα λει-
τουργίας του Θεαγένειου Αντικαρκινικού Νοσοκοµείου Θεσσα-
λονίκης λόγω της σχεδιαζόµενης µεταφοράς της µονάδας
ηµερήσιας νοσηλείας εκτός νοσοκοµείου».

2. Η µε αριθµό 879/32/4-11-2021 ερώτηση και αίτηση κατάθε-
σης εγγράφων του Βουλευτή Β2’ Δυτικού Τοµέα Αθηνών του
ΜέΡΑ25 κ. Κρίτωνα - Ηλία Αρσένη προς τον Υπουργό Υγείας, µε
θέµα: «Αδικαιολόγητες καθυστερήσεις στην ολοκλήρωση διαδι-
κασίας κρίσης και επιλογής υποψηφιοτήτων για δύο θέσεις κλά-
δου ιατρών ΕΣΥ, ειδικότητας χειρουργικής παίδων στο Γενικό
Νοσοκοµείο Παίδων Αθηνών (ΓΝΠΑ) ‘‘Η ΑΓΙΑ ΣΟΦΙΑ’’».

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εισερχόµαστε στη συζήτηση
των 

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Με έγγραφό του, ο Γενικός Γραµµατέας Νοµικών και Κοινο-
βουλευτικών Θεµάτων ενηµερώνει το Σώµα πως σήµερα θα συ-
ζητηθούν οι µε αριθµό 239, 264, 246, 602, 247 επίκαιρες
ερωτήσεις.

Ξεκινάµε τη συζήτηση µε τη δεύτερη µε αριθµό 247/3-12-2021
επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του ΣΤ’ Αντιπροέδρου της
Βουλής και Βουλευτή Λάρισας του Κοµµουνιστικού Κόµµατος
Ελλάδας κ. Γεωργίου Λαµπρούλη προς τον Υπουργό Αγροτικής
Ανάπτυξης και Τροφίµων, µε θέµα: «Αποζηµιώσεις των αγροτών
Τυρνάβου για τις ζηµιές που υπέστησαν από τους παγετούς του
Απριλίου».

Κύριε Λαµπρούλη, καληµέρα σας. Έχετε δύο λεπτά.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Καληµέρα, κύριε Πρόεδρε. Σας ευχαριστώ.
Η ερώτηση αφορά, όπως αναφερθήκατε και εσείς, κύριε Πρό-

εδρε, στις αποζηµιώσεις των αγροτών του Τυρνάβου για τις ζη-
µιές που υπέστησαν από τον παγετό του Απρίλη. Είµαστε πλέον
στους εννέα µήνες.

Η ερώτηση, βέβαια, αναφέρει εδώ επτά µήνες, αλλά λόγω των
συνεχών αναβολών, κύριε Υπουργέ, φτάσαµε σήµερα να τη συ-
ζητούµε. Όπως και να έχει, δεν είναι µοµφή αυτό. Μην παρεξη-
γηθώ.

Με βάση, λοιπόν, την εξέλιξη αυτή και τις ανακοινώσεις της
Κυβέρνησης περίπου τον Ιούνιο, µέσα στο καλοκαίρι, για κατα-
βολή µέρους της αποζηµίωσης, δηλαδή περίπου του 40%, φτά-
σαµε, λοιπόν, στον Δεκέµβρη, µε αποτέλεσµα τι; Εκατοντάδες
αγρότες να έχουν πάρει πολύ ελάχιστο και από αυτό το 40%,
ακόµα δε περισσότεροι να µην έχουν πάρει καθόλου, παρά τις
όποιες, όπως είπα, υποσχέσεις που είχαν ανακοινωθεί το καλο-
καίρι.

Παράλληλα -και πριν από έναν µήνα συνέβη αυτό που αναφέ-

ρουµε και στην ερώτηση- αντιπροσωπεία των αγροτών, πηγαί-
νοντας στο τοπικό παράρτηµα του ΕΛΓΑ στη Λάρισα, ενηµερώ-
θηκαν πως οι υπερπρώιµες ποικιλίες, της περιοχής του
Τυρνάβου δηλαδή, οι οποίες ήταν ασφαλισµένες ως υπερπρώι-
µες από τους αγρότες, είναι εκτός αποζηµιώσεων ή θα αποζη-
µιωθούν µε πολύ λιγότερα χρήµατα, µε χαρακτηριστικό
παράδειγµα, όπως αναφέρω και στην ερώτηση, µια ποικιλία από
τα νεκταρίνια που αντί για 68 λεπτά το κιλό θα αποζηµιωθούν µε
42 λεπτά ή αντίστοιχα, µια ποικιλία ροδακίνων τα οποία θα απο-
ζηµιωθούν αντί για 68 λεπτά, µε 32 λεπτά.

Καταλαβαίνετε, λοιπόν, ότι για ακόµα µία φορά και στη συγ-
κεκριµένη παραγωγή, όπως συµβαίνει και σε άλλες καλλιέργειες
την ίδια περίοδο, µε αφορµή τον παγετό, υπήρξαν προβλήµατα
µε καταστροφές στους αµπελώνες, στα επιτραπέζια και συµπύ-
ρηνα ροδάκινα, όπως είπαµε, στα κεράσια, ακτινίδια, βερίκοκα,
δαµάσκηνα, µήλα και αχλάδια. 

Αποτέλεσµα, λοιπόν, αυτής της καθυστέρησης είναι οι αγρό-
τες να αντιµετωπίζουν τεράστια προβλήµατα. Ήδη ξεκίνησε και
η νέα καλλιεργητική περίοδος. Από τη µία έχουν να αντιµετωπί-
σουν το κόστος παραγωγής και από την άλλη µεριά µπαίνουν και
ζητήµατα επιβίωσης. Τα ποσά αυτά είναι αναγκαία, όπως και να
το κάνουµε. 

Έτσι, λοιπόν, και τα ερωτήµατα που θέτουµε στην ερώτηση
αφορούν στο αν θα διορθωθούν οι αδικίες στις αποζηµιώσεις και
να καταβληθεί άµεσα η προκαταβολή του 40% όπως, εξάλλου,
εξαγγέλθηκε και υποσχέθηκε η Κυβέρνηση. Να καταβληθούν,
παράλληλα, αποζηµιώσεις από τον ΕΛΓΑ που θα καλύπτουν το
100% των ζηµιών και φυσικά, το πάγιο αίτηµα που καταθέτουµε
σε αυτή την ερώτηση, για ακόµη µία φορά είναι ποιο; Να αλλάξει
ο αναχρονιστικός κανονισµός του ΕΛΓΑ, ώστε να καλύπτει το σύ-
νολο των ζηµιών στο 100%, από όλους τους φυσικούς κινδύνους
και τις αρρώστιες µε την απαραίτητη, φυσικά, κρατική ενίσχυση,
χρηµατοδότηση και ταυτόχρονη µείωση των εισφορών των αγρο-
τών. 

Παράλληλα, αυτό που ζητάνε και οι συγκεκριµένοι παραγωγοί,
όπως και όλοι οι αγρότες, είναι τι; Μείωση του κόστους παραγω-
γής µε συγκεκριµένες παρεµβάσεις από την Κυβέρνηση προς
την κατεύθυνση µείωσης του ρεύµατος στο 50% και φυσικά, µην
ξεχνάµε το πάγιο αίτηµα των αγροτών το πετρέλαιο να είναι αφο-
ρολόγητο.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε, κύριε Λαµπρούλη. 
Θα απαντήσει ο Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και Τρο-

φίµων κ. Γεώργιος Στύλιος. 
Κύριε Στύλιο, καληµέρα σας. Εσείς έχετε τρία λεπτά για το ξε-

κίνηµα.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και

Τροφίµων): Καληµέρα σας. Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Για τις ζηµιές που σηµειώθηκαν από τους παγετούς της άνοι-

ξης του 2021, κυρίως σε δενδρώδεις καλλιέργειες, καλλιέργειες
δηµητριακών, ψυχανθή, κηπευτικά, αµπελοειδή κ.λπ., στην Περι-
φερειακή Ενότητα Λάρισας, συµπεριλαµβανοµένης και της πε-
ριοχής του Τυρνάβου, διενεργήθηκαν οι απαραίτητες
επισηµάνσεις, έγιναν εξακόσιες είκοσι τρεις αναγγελίες και υπο-
βλήθηκαν συνολικά δώδεκα χιλιάδες τετρακόσιες επτά δηλώσεις
ζηµιάς. Οι δε εκτιµήσεις έχουν ολοκληρωθεί. Συνεπώς, ο ΕΛΓΑ,
ο οργανισµός ασφάλισης έτρεξε τη διαδικασία σωστά, κάτω βέ-
βαια και από την επίβλεψη και την καθοδήγηση από το διοικητικό
συµβούλιο και τον Πρόεδρο του ΕΛΓΑ. 

Οι πληρωµές προκαταβολών κατά τα προβλεπόµενα στον
ν.4820/2021 -δικιά µας τροπολογία η οποία ψηφίστηκε στην ελ-
ληνική Βουλή από τη συντριπτική πλειοψηφία- σε διάφορες πε-
ριοχές της επικράτειας, µεταξύ αυτών και η Θεσσαλία, για τις
ζηµιές του παγετού, ξεκίνησαν από το πρώτο δεκαπενθήµερο
του Αυγούστου και µε τις τρεις πληρωµές προκαταβολών που
πραγµατοποιήθηκαν τον Αύγουστο, τον Σεπτέµβριο και τον Νο-
έµβριο του 2021 εκταµιεύτηκαν συνολικά 59 εκατοµµύρια ευρώ.
Είναι µία διαδικασία η οποία δεν είχε ξαναγίνει στη χώρα µας και
το ξέρουν αυτό όλοι. Η πληρωµή του Δεκεµβρίου περιλάµβανε
προκαταβολές και αποζηµιώσεις και καταβλήθηκαν 46,2 εκατοµ-
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µύρια ευρώ. Συνολικά, δηλαδή, έχουµε 105 εκατοµµύρια ευρώ
που έχουν δοθεί ως προκαταβολές για τον παγετό της άνοιξης
του 2021. 

Ειδικότερα, στην περιφέρεια της Θεσσαλίας έχουν καταβληθεί
µέχρι στιγµής προκαταβολές και αποζηµιώσεις 12,5 εκατοµµυ-
ρίων ευρώ, εκ των οποίων τα 3.740.000 ευρώ στον Τύρναβο. Η
καταβολή του συνόλου των αποζηµιώσεων αναµένεται να γίνει
µέχρι το τέλος Ιανουαρίου του 2022 και αυτή η καθυστέρηση,
ξέρετε πολύ καλά, ότι δεν οφείλεται στην πολιτική ηγεσία του
ΥΠΑΑΤ ούτε στη διοίκηση του ΕΛΓΑ. Είναι ένα ζήτηµα διαδικα-
στικό. Δεν είναι ότι δεν έχουµε τα χρήµατα για να πληρωθούν οι
αγρότες και οι παραγωγοί, αλλά είναι διαδικασία µέσα από τον
ΕΛΓΑ και λόγω διοικητικού φόρτου καθυστερούν να δοθούν τα
χρήµατα στους πολίτες. 

Αναφέρατε ένα θέµα µε τις υπερπρώιµες ποικιλίες στην ερώ-
τησή σας. Πριν την υποβολή των δηλώσεων ΟΣΔΕ, αποστέλλον-
ται στα ΚΥΔ προς ενηµέρωση όλων, οι λίστες µε το
χαρακτηρισµό του ποικιλιών ως υπερπρώιµες ή κανονικές και οι
οδηγίες για τον τρόπο δήλωσης των υπερπρώιµων ποικιλιών που,
ενδεχοµένως, να µην περιέχονται στη λίστα. Με απλά λόγια έχει
δοθεί η ενηµέρωση στα κέντρα υποδοχής δηλώσεων για το
ΟΣΔΕ, αλλά και για τη δήλωση καλλιέργειας εκτροφής, ποιες
ποικιλίες ακριβώς προβλέπονται σε αυτή τη διαδικασία. 

Οι παραγωγοί, λοιπόν, έχουν τη δυνατότητα να δηλώσουν τη
σωστή ένδειξη για τις υπερπρώιµες ποικιλίες και θα αποζηµιω-
θούν κανονικά για την τιµή αποζηµίωσης ανά στρέµµα που ισχύει
γι’ αυτές, δηλαδή στα 0,67 ευρώ το στρέµµα. Άρα όποιος έχει
κάνει σωστά τη δήλωση του θα αποζηµιωθεί στα 0,67 ευρώ το
στρέµµα. Εκεί είναι το ζήτηµα. Θέλει µια προσοχή από τους πα-
ραγωγούς και από αυτούς τους οποίους εξουσιοδοτούν και πλη-
ρώνουν φυσικά για να τους κάνουν τις δηλώσεις τους.

Τώρα σε σχέση µε τα θέµατα που αφορούν τον ΕΛΓΑ, η πα-
ρούσα Κυβέρνηση για πρώτη φορά µετά από δέκα χρόνια και πε-
ρισσότερα, από την ψήφιση δηλαδή του ν.3877/2010 και σε
εφαρµογή του άρθρου 7 ενίσχυσε τον ΕΛΓΑ µέσω του τακτικού
προϋπολογισµού. Πρώτον, µε 34 εκατοµµύρια ευρώ τον Ιούλιο
του 2020, µε αποτέλεσµα να επιτευχθεί η αποπληρωµή του οφει-
λόµενου 35% των αποζηµιώσεων σε µία δόση, µε 68 εκατοµµύ-
ρια ευρώ για την καταβολή αποζηµιώσεων στις πληγείσες
περιοχές του «Ιανού» µέσα σε τέσσερις µήνες και µε 30 εκατοµ-
µύρια ευρώ για το έτος 2021, ενώ µε την ενεργοποίηση του ίδιου
άρθρου καταβάλει την επιχορήγηση αναδροµικά για τα έτη 2011
έως και 2017. Είναι χρήµατα τα οποία η προηγούµενη κυβέρνηση
του ΣΥΡΙΖΑ δεν έδινε, ενώ σύµφωνα µε τον ν.3877 προβλέπεται
για το διοικητικό κόστος και το διοικητικό βάρος λειτουργίας του
ΕΛΓΑ. 

Η δική µας Κυβέρνηση µε τον εξορθολογισµό τον οποίο πραγ-
µατοποιεί και τη βελτίωση στα οικονοµικά της χώρας είναι συνε-
πής σε σχέση µε τις υποχρεώσεις της απέναντι στον ΕΛΓΑ. 

Αυτά στο πρώτο µέρος. Στο δεύτερο θα απαντήσω γενικότερα
για τους παραγωγούς.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε.
Ορίστε, κύριε Λαµπρούλη, έχετε τρία λεπτά για τη δευτερολο-

γία σας.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κοιτάξτε, κύριε Υπουργέ, θα ξεκινήσω µε τις υπερπρώιµες,

γιατί αυτό στην ουσία είναι και ο πυρήνας της ερώτησης και όχι
επειδή είναι υποδεέστερα τα θέµατα των υπόλοιπων καλλιερ-
γειών. 

Σας είπα και προηγουµένως -είναι τυπωµένο εξάλλου, γράφε-
ται και στην ερώτηση-, πως η ενηµέρωση ήταν από επίσηµο
φορέα, τον ΕΛΓΑ. Είπε στους αγρότες ότι «θα πληρωθείτε στην
ουσία το 50% της προβλεπόµενης αποζηµίωσης». Λέω για τις
υπερπρώιµες.

Άκουσα προηγουµένως στην πρωτολογία σας ότι θα αποζη-
µιωθούν µε βάση όπως αναφερόµαστε εδώ στις τιµές, γιατί οι
ίδιοι οι αγρότες µας τα έδωσαν και ο ΕΛΓΑ αυτά που λέµε. Δεν
τα βγάλαµε από το µυαλό µας.

Άρα, λοιπόν, οι αγρότες σε ό,τι αφορά τις υπερπρώιµες στις

συγκεκριµένες ποικιλίες θα αποζηµιωθούν µε 68 λεπτά το κιλό,
σε ό,τι αφορά τα νεκταρίνια και αντίστοιχα 68 λεπτά για τα ρο-
δάκινα, της συγκεκριµένης ποικιλίας που αναφέρετε. Ένα το
κρατούµενο.

Δεύτερον, είπατε µε αφορµή τον ΕΛΓΑ ότι θα δώσετε, θα κά-
νετε. Στον ΕΛΓΑ αν δεν κάνω λάθος από το 2011, µια δεκαετία,
η κρατική χρηµατοδότηση σταµάτησε. Οι κρατικές χρηµατοδο-
τήσεις που δεν δόθηκαν, δόθηκαν µε αφορµή τον «Ιανό», άλλες
έκτακτες καταστάσεις πριν από έναν χρόνο ή λιγότερο. Τώρα
εσείς µας λέτε ότι θα καταβληθεί το ποσό που είχε το κράτος ως
υποχρέωση να καταβάλει ετησίως από το 2011 έως το 2017 -που
αναφέρετε την πενταετία, εξαετία-, στον ΕΛΓΑ. Αυτό µας είπατε.

Από κει και πέρα φυσικά ο ΕΛΓΑ και ο κανονισµός του θα πρέ-
πει να αλλάξει. Το πάγιο αίτηµα το ξέρετε, να µην το επαναλαµ-
βάνω, το είπα και στην πρωτολογία µου. 

Το ζήτηµα είναι, κύριε Υπουργέ ότι, φθάσαµε εννέα µήνες µετά
που όπως σας είπα µπήκαν σε νέα καλλιεργητική περίοδο. Οι
απαιτήσεις είναι αυξηµένες όχι µόνο σε ό,τι αφορά τη διεκπεραί-
ωση, την προοπτική των καλλιεργειών τους, της παραγωγής
τους, αλλά και σε θέµατα επιβίωσης.

Χθες συνοµιλώντας µαζί τους µου είπαν ότι µεγάλο µέρος από
αυτούς δεν έχει πάρει ούτε το 40%. Εσείς λέτε ότι στο τέλος Γε-
νάρη θα πάρουν το σύνολο της αποζηµίωσης. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων): Εγώ;

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Αυτό δεν είπατε;

Υπάρχει, όµως και το άλλο το οποίο θα το καταθέτω. Δείτε το
και αν θέλετε και µπορείτε να µου απαντήσετε, απαντήστε µου.
Υπάρχει και το εξής δεδοµένο ότι επειδή ένα µέρος των αγροτών
δεν έχει καταβάλει τα ασφάλιστρα για το 2021 τους λένε: Πλη-
ρώστε τα ασφάλιστρα, για να σας αποζηµιώσουµε, έχοντας βέ-
βαια τακτοποιηµένες οφειλές ή τις όποιες ασφαλιστικές
εισφορές έπρεπε να καταβάλλουν για το προηγούµενο έτος,
εννοώ για το 2020. Προϋπόθεση, λοιπόν, είναι να πληρώσουν τις
εισφορές για να πάρουν την αποζηµίωση. 

Φυσικά -θα σας το καταθέσω και ως υπόµνηµα- µε βάση τις
εξελίξεις αυτές το προηγούµενο διάστηµα υπήρχαν και κινητο-
ποιήσεις των αγροτών, συγκεκριµένα σε ό,τι αφορά την αποζη-
µίωση για τις υπερπρώιµες ποικιλίες στη βάση όσων είπαµε, την
καταβολή των αποζηµιώσεων αφ’ ενός µεν στο 40%, αλλά και
στο σύνολό τους και υπάρχει εδώ η αποκατάσταση των αδικιών,
το ότι δεν έχουν πάρει ακόµα. Αν αυτοί που δεν έχουν πάρει
ακόµα έστω και το 40%, είναι αυτό που είπατε εσείς ότι δεν έχουν
κάνει τις αιτήσεις, µε συγχωρείτε, λύστε τα αυτά τα θέµατα
ΕΛΓΑ, ΟΠΕΚΕΠΕ, Υπουργεία µια ζωή αυτή η ιστορία γίνεται. Το
ζήτηµα είναι ότι αυτοί οι άνθρωποι δεν είναι τίποτα µεγαλοτσι-
φλικάδες, από αυτό ζουν και από αυτό το εισόδηµα περιµένουν
να ανταποκριθούν στις ανάγκες τους, των οικογενειών τους, των
παιδιών τους, να µπορέσουν να συνεχίσουν να καλλιεργούν, να
προµηθευτούν αγροεφόδια.

Θα ήθελα ακόµα µία φορά, τα έχουµε συζητήσει και στο πα-
ρελθόν, µια απάντηση για το τι θα γίνει µε αυτά τα αιτήµατα που
βάζουν σε ό,τι αφορά το κόστος παραγωγής, ρεύµα και πετρέ-
λαιο. Το ότι δώσατε 50 εκατοµµύρια σε νέους και συνεταιριζό-
µενους, αφαιρώντας στην ουσία 130 εκατοµµύρια από τα 180
που δίνονταν ως επιστροφή στο πετρέλαιο πετάξατε απ’ έξω χι-
λιάδες αγρότες. Τα νούµερα τα ξέρετε, τα είχαµε πει και σε µία
άλλη ερώτηση. Αυτοί οι άνθρωποι τι είναι, ενός κατώτερου θεού;
Δεν έχουν τρακτέρ; Δεν βάζουν πετρέλαιο στο τρακτέρ τους;

Παράλληλα το ρεύµα, εδώ δηλαδή χρειάζεται µια σειρά από
µέτρα προκειµένου να ελαφρυνθούν. Οι αποζηµιώσεις φυσικά
και πρέπει να καταβληθούν και άµεσα να πάρουν τα χρήµατα οι
άνθρωποι για να µπορέσουν να διεκπεραιώσουν τις υποχρεώσεις
τους. 

Από εκεί και πέρα, όµως, χρειάζονται επίσης παράλληλα
µέτρα, τα οποία θα διευκολύνουν, θα µειώσουν το κόστος παρα-
γωγής που έχει εκτιναχθεί στα ύψη µε όλα αυτά που γίνονται και
µε την ακρίβεια.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Στο σηµείο αυτό ο ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής, κ. Γεώργιος
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Λαµπρούλης καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγ-
γραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαρι-
στούµε, κύριε Λαµπρούλη.

Ορίστε, κύριε Στύλιο, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά για τη δευ-
τερολογία σας.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Ο ΕΛΓΑ είναι γνωστό είναι ένας αντασφαλιστικός οργανισµός.
Είναι ένας οργανισµός, ο οποίος εισπράττει τα χρήµατα που δί-
νουν οι αγρότες, οι παραγωγοί και σύµφωνα µε τον κανονισµό
του ΕΛΓΑ, σύµφωνα µε το νόµο επιστρέφει και δίνει τις αποζη-
µιώσεις σ’ αυτούς οι οποίοι έχουν πάθει ζηµιές, σε αυτούς οι
οποίοι έχουν πληγεί. Συνεπώς διαχειρίζεται χρήµατα των ίδιων
των αγροτών. 

Άρα µε σεβασµό και µε ευθύνη οφείλουµε να διαχειριζόµαστε
αυτά τα χρήµατα. Γι’ αυτόν τον λόγο, λοιπόν, η διαδικασία είναι
γνωστή σε όλες τις αντασφαλιστικές εταιρείες σε όλο τον κόσµο.
Έχεις πληρώσει, έχεις δώσει το αντίτιµο, γίνεται η ζηµιά και απο-
ζηµιώνεσαι για το ύψος της ζηµίας το οποίο έχεις κάνει σύµφωνα
µε τη δήλωση την οποία έχεις ο ίδιος υποβάλει.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Πάτε για ασφαλιστική εταιρεία τον ΕΛΓΑ. Αυτό µας λέτε.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων): Με αυτή τη διαδικασία και µε αυτό τον τρόπο εµείς
τι βελτιώνουµε; Αυτό είναι δεδοµένο. Δεν αλλάζει. Βελτιώνουµε
το χρόνο στον οποίο θα δοθούν τα χρήµατα στους αγρότες και
στους παραγωγούς. Γι’ αυτόν τον λόγο όταν έχουµε ακραία και
έκτακτα καιρικά φαινόµενα, όπως ήταν ο παγετός την άνοιξη του
’21 ή ο «Ιανός ή οι πυρκαγιές το καλοκαίρι έρχεται η ελληνική
πολιτεία και επισπεύδει όλες αυτές τις διαδικασίες.

Ποια άλλη είναι ευθύνη του κράτους; Το είπαµε και πριν, εί-
παµε να καλύπτει το διοικητικό βάρος, το διοικητικό κόστος για
τη λειτουργία του συγκεκριµένου οργανισµού. Η δική µας Κυ-
βέρνηση, αυτή είναι η πραγµατικότητα, η Κυβέρνηση του Κυριά-
κου Μητσοτάκη είναι αυτή η οποία µε συνέπεια εκπληρώνει τις
υποχρεώσεις του κράτους, οι οποίες δεν είχαν εκπληρωθεί τα
προηγούµενα χρόνια. Αυτό είναι αναµφισβήτητο.

Είναι όντως έτσι όπως σας είπα. Όποιος έχει κάνει τη δήλωση
καλλιέργειας εκτροφής θα αποζηµιωθεί µέχρι 31-1-22 στο σύ-
νολό του. Αυτά τα στοιχεία έχουµε από τον ΕΛΓΑ. Είναι στοιχεία
από τις υπηρεσίες. Δεν είναι στοιχεία που δίνονται από εµάς, από
την πολιτική ηγεσία. Νοµίζω ότι κάπου εκεί θα είναι το λάθος. Αν
κάποιοι δεν έχουν αποζηµιωθεί, κάπου θα υπάρχει ένα λάθος.
Νοµίζω ότι δεν θα έχει γίνει στον ΕΛΓΑ, ούτε φυσικά δεν έχει
αυτό το λάθος πραγµατοποιηθεί στην πολιτική ηγεσία του
Υπουργείου.

Σε σχέση µε τον ΕΛΓΑ, η δική µας Κυβέρνηση είναι αυτή η
οποία έχει ένα σχέδιο µετασχηµατισµού, εκσυγχρονισµού και
βελτίωσης του ΕΛΓΑ. Πρώτα απ’ όλα, έχουµε προχωρήσει σε µία
προγραµµατική σύµβαση µε την κοινωνία της πληροφορίας όπου
θα πάµε σε µία µεγάλη ψηφιακή αναβάθµιση του ΕΛΓΑ, ούτως
ώστε να µειώσουµε όλους τους χρόνους, να επιταχυνθεί η δια-
δικασία επισηµάνσεων, εκτιµήσεων και να έχουµε και πιο ακριβή
στοιχεία σε σχέση µε τους παραγωγούς, που αυτό θα µας δώσει
και ταχύτητα και δικαιοσύνη. Δηλαδή, σε αυτόν που έχει πάθει
πραγµατική ζηµιά να µπορούν να ανταποκριθούν.

Προχωρά συνεπώς η συγκεκριµένη προγραµµατική σύµβαση.
Πολύ σύντοµα, µέσα στον επόµενο χρόνο, θα αρχίσουµε να
έχουµε τα πρώτα αποτελέσµατα, τα οποία θα είναι προς όφελος
των παραγωγών µας. 

Η αλλαγή του κανονισµού του ΕΛΓΑ ήταν και προεκλογική
εξαγγελία της Νέας Δηµοκρατίας, διότι ξέρουµε πραγµατικά τα
προβλήµατα τα οποία υπάρχουν σε σχέση µε τον κανονισµό. Ένα
αυτό. 

Δεύτερον, αλλάζουν οι εποχές, έρχονται καινούργια δεδοµένα,
αλλάζει ο καιρός. Μιλάµε πια για κλιµατική κρίση και όχι για κλι-
µατική αλλαγή. Άρα, οφείλουµε και επιστηµονικά, από τη γεω-
πονική επιστήµη, να πάρουµε τα καινούργια…

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):

…πενήντα χρόνια. Όσα θυµάµαι εγώ τον εαυτό µου. Δεν είναι
κλιµατική αλλαγή στον Τύρναβο. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων): …δεδοµένα και από το κλίµα και από τους ορισµούς
από τη γεωπονική επιστήµη και να προχωρήσουµε σε µια ανα-
βάθµιση...

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Αντιχαλαζική προστασία χρειάζεται, κύριε Υπουργέ. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων): Να διαχωρίσουµε τα πολύ ακραία καιρικά φαινό-
µενα, να µπει ένα όριο, να µπει µία γραµµή -έχετε δίκιο σε αυτό-
να προσδιορίσουµε τι µπορεί να καλύπτει ο ΕΛΓΑ και σε ποιο
µέρος µπορεί να έρθει το κράτος µε τις κρατικές οικονοµικές ενι-
σχύσεις και µε άλλα χρηµατοδοτικά εργαλεία που έχει, όπως η
Αρωγή που ψηφίστηκε τον Αύγουστο από τη δική µας Κυβέρ-
νηση, να µπορεί να συνδράµει, ούτως ώστε να οργανωθεί πολύ
καλύτερα και να µην υπάρχει κάποιο θολό σηµείο. Ο καθένας θα
ξέρει ότι υπάρχουν τα εργαλεία τα οποία είναι δίπλα του για να
τον υποστηρίξουν. 

Θα πω και κάτι που δεν νοµίζω ότι θα συµφωνήσετε µαζί µου.
Ένα µέρος από τον αγροτικό χώρο, τον γεωργοκαλλιεργητικό
χώρο, να δοθεί για ασφάλιση και στον ιδιωτικό τοµέα. Αυτό θα
βοηθήσει τους παραγωγούς και τους αγρότες. Αυτό ο οποίος
θέλει να πληρώσει κάτι παραπάνω και στη δύσκολη στιγµή να
έχει µία επιστροφή, να έχει αυτή την επιλογή, να δώσουµε αυτή
την επιλογή. 

Σε σχέση µε τα µέτρα για το κόστος καλλιέργειας, αναφερθή-
κατε στο ρεύµα και το πετρέλαιο. Θέλω να σας θυµίσω ότι η δική
µας Κυβέρνηση είναι αυτή που µε µία σειρά µέτρων έχει προχω-
ρήσει, πρώτον, σε µέτρα φοροελάφρυνσης. Άρα, δίνουµε περι-
θώριο και περισσότερα χρήµατα στους παραγωγούς µας.
Δεύτερον, λόγω της πανδηµίας έχει δοθεί ένα µεγάλο ποσό χρη-
µάτων και µε τις επιστρεπτέες προκαταβολές, αλλά και µε απευ-
θείας ενισχύσεις  στους παραγωγούς. Ο ΕΛΓΑ έχει δώσει πάρα
πολλά χρήµατα. Αυτό είναι το τρίτο µέτρο. Επίσης, σε σχέση µε
το πετρέλαιο, µε την πρόσφατη απόφαση, 50 εκατοµµύρια ευρώ
θα δοθούν σε διακόσιες χιλιάδες παραγωγούς µε τη µείωση…

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Την άλλη φορά είπατε εκατό εβδοµήντα. Τώρα έγιναν διακόσιες
χιλιάδες; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Αφήστε τον Υπουργό
να ολοκληρώσει. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων): 

Εµείς βάζουµε ένα κριτήριο και ένα κίνητρο. Είµαστε υπέρ του
συνεργατισµού. Είµαστε υπέρ του να οργανωθούν σε οµάδες
παραγωγών, σε συλλόγους, να συνεταιριστούν. Διότι όταν είναι
πιο πολλοί και είναι µαζί και ενωµένοι µπορούµε να µειώσουµε
και το κόστος. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Δηλαδή, τους τιµωρείτε...

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων): Το κίνητρο είναι να προχωρήσουν στον συνεργατι-
σµό…

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ (ΣΤ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής):
Κύριε Υπουργέ, έχετε βάλει πετρέλαιο σε τρακτέρ; Έχετε οργώ-
σει; Πλάκα µου κάνετε τώρα; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και οι δύο µαζί δεν
ακούγεστε. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ (Υφυπουργός Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων): Θα επωφεληθούν διακόσιες χιλιάδες παραγωγοί
µας. 

Να δώσω µία πολύ σύντοµη απάντηση σε σχέση µε το ρεύµα.
Οι κάτοχοι αγροτικού τιµολογίου απαλλάσσονται από τις χρεώ-
σεις χρήσης του συστήµατος µεταφοράς ΑΔΜΗΕ και του δι-
κτύου διανοµής. Είναι µια κοινή απόφαση των Υπουργών
Περιβάλλοντος και Ενέργειας και του Υπουργού Οικονοµικών και
καθορίζονται οι δικαιούχοι καταναλωτές που µπορούν να ενταχ-
θούν σε αυτό το µέτρο. Έχουµε, δηλαδή, ένα µέτρο που µε έναν
ειδικό λογαριασµό που έχει συσταθεί το Ταµείο Ενεργειακής Με-
τάβασης και διαχειριστής είναι ο ΔΑΠΕΕΠ, δίνεται η δυνατότητα
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στους αγρότες παραγωγούς να ενταχθούν και από εκεί να έχουν
µικρότερο τίµηµα σε σχέση µε το ρεύµα τους. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε. Καλή συνέχεια και στους δύο.
Προχωράµε στη δεύτερη µε αριθµό 239/30-11-2021 επίκαιρη

ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Κορινθίας του Συνασπι-
σµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Γεώργιου Ψυχογιού προς τον
Υπουργό Εσωτερικών µε θέµα: «Προβληµατική, ταξικά µερολη-
πτική και γεµάτη αποκλεισµούς η κυβερνητική πολιτική για την
κτήση ιθαγένειας µε τη διαδικασία πολιτογράφησης».

Κύριε Ψυχογιέ, καληµέρα. Έχετε τον λόγο για δύο λεπτά.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΨΥΧΟΓΙΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. Καληµέρα

και σε σας.
Κύριε Υπουργέ, είµαστε και στη συζήτηση ενός νοµοσχεδίου

που έχει µέσα διατάξεις σχετικές µε την ιθαγένεια µέσω της πο-
λιτογράφησης. Η διαδικασία αυτή είναι το επιστέγασµα µιας ολο-
κληρωµένης πολιτικής για τη µετανάστευση και την ένταξη. Η
διαδικασία πολιτογράφησης πρέπει να είναι ταχεία, δίκαιη και
προσιτή σε όλους και όλες όσοι το επιθυµούν. 

Όµως, το ελάχιστο επαρκές ετήσιο εισόδηµα των 8.000 ευρώ
κατά τα προηγούµενα τρία, πέντε ή επτά έτη που τίθενται στο
νόµο σας του 2020, αναλόγως µε την κατηγορία του καθενός,
αλλά και µε την προϋπόθεση σταθερής εργασίας, είναι άδικα και
ταξικά κριτήρια που τορπιλίζουν τη διαδικασία αυτή και την κά-
νουν πολυτέλεια. Και µάλιστα, δεν είναι σαφές αν αυτό το εισό-
δηµα αφορά την οικογένεια ή το άτοµο το οποίο καταθέτει την
αίτηση. Με δεδοµένο τα δώδεκα σχεδόν χρόνια κρίσης, την κα-
τάσταση της οικονοµίας, τα υψηλά ποσοστά ανεργίας και µαύ-
ρης εργασίας, ένα δικαίωµα για λίγους γίνεται αυτή τη στιγµή η
ιθαγένεια, αποκλείοντας περίπου το 90% των υποψηφίων. Είναι
κριτήρια εισοδηµατικά τα οποία ούτε το 50% των Ελλήνων δεν
πιάνει αυτή τη στιγµή γι’ αυτά τα χρόνια. 

Και βέβαια, υπάρχουν πολλές αναδροµικότητες, που έχουν και
θέµατα αντισυνταγµατικότητας. Προσπαθείτε να θεραπεύσετε
κάποιες µε το νοµοσχέδιο που φέρνετε, αλλά η ουσία παραµένει.
Γιατί µε άλλα δεδοµένα κατέθεσε την αίτηση και µε άλλα δεδο-
µένα κρίνεται. 

Η δε διαδικασία µε κλειστού τύπου ερωτήσεις πρέπει να αν-
ταποκρίνεται σε ζητήµατα, που σχετίζονται µε την καθηµερινή
ζωή και τους βιωτικούς δεσµούς των υποψηφίων µε τη χώρα και
όχι να περιλαµβάνει θέµατα που είναι δύσκολα ακόµα και για
πολλούς Έλληνες. Και µάλιστα, είχαµε και πολλές τραγελαφικές
και προκλητικές ερωτήσεις στην πρόσφατη διαδικασία εξετά-
σεων, ενώ µε τη συνέντευξη την οποία προσπαθείτε να µειώσετε
τώρα, δίνετε το δικαίωµα, ανοίγετε ένα παραθυράκι για την κατά
το δοκούν κλήση ενός αιτούντος για να διαπιστωθούν τα κριτή-
ρια. 

Επειδή, λοιπόν, τα προαναφερόµενα συνθέτουν ένα ξεκάθαρα
άδικο, για µας, και απαξιωτικό, ούτε καν αυστηρό στη δική σας
λογική, πλαίσιο για την κτήση ιθαγένειας για ανθρώπους που
ζουν µε τις οικογένειές τους και εργάζονται επί δεκαετίες στη
χώρα, ερωτάσθε αν θα αρθούν τελικά αυτοί οι άδικοι και εξω-
πραγµατικοί περιορισµοί, όπως το υπάρχον εισοδηµατικό κριτή-
ριο και η προϋπόθεση σταθερής εργασίας, που δεν σχετίζονται
καν µε την ένταξη και τη συµµετοχή των αιτούντων ιθαγένεια
στην κοινωνική ζωή της χώρας. 

Ευχαριστώ και θα επανέλθω στη δευτερολογία µου, κύριε
Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε, κύριε Ψυχογιέ.

Θα απαντήσει ο Υπουργός Εσωτερικών, ο κ. Μάκης Βορίδης. 
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Καληµέρα,

κύριε Πρόεδρε. Ευχαριστώ πολύ.
Κύριε συνάδελφε, µου λέτε ότι είναι ταξικά µεροληπτική η πο-

λιτική που ακολουθούµε στα ζητήµατα της ιθαγένειας. 
Θέλω να σας ρωτήσω ευθέως εάν η άποψη του ΣΥΡΙΖΑ είναι

ότι δεν πρέπει να έχουµε καθόλου ουσιαστικά κριτήρια για να
αποφασίσουµε ποιον θα πολιτογραφήσουµε ή όχι.

Όπως ξέρετε, η διαδικασία της πολιτογράφησης έχει -ας το
πω- δύο φάσεις, µία φάση τυπική -κριτήρια του παραδεκτού της

αιτήσεως πολιτογράφησης στην οποία τι διαπιστώνουµε; Ότι
είναι ανήλικος, ότι δεν έχει διαπράξει ποινικά αδικήµατα και ότι
έχει παραµείνει νοµίµως ένα ορισµένο χρονικό διάστηµα στην
Ελλάδα. Αυτό είναι µια φάση προϋποθέσεων του παραδεκτού
της αιτήσεως, να το πω, προκειµένου να υποβάλει κάποιος µια
αίτηση.

Θέλω, λοιπόν, ευθέως να σας ρωτήσω το εξής. Η άποψη του
ΣΥΡΙΖΑ είναι ότι πρέπει ή δεν πρέπει να υπάρχει και η δεύτερη
φάση, που είναι η διαπίστωση της επί των ουσιαστικών προϋπο-
θέσεων πολιτογραφήσεως; 

Για να συνεννοηθούµε, η πολιτογράφηση είναι µία διαδικασία
µε την οποία προϋποτίθεται η ύπαρξη ενός ισχυρού δεσµού του
ατόµου µε το κράτος. Αυτό είναι η έννοια του πολίτη, η ύπαρξη
ισχυρού δεσµού. 

Και πάω στο τι έχουµε ρυθµίσει, τι είναι ρυθµισµένο αυτή τη
στιγµή. Βέβαια θα ήθελα να σας ακούσω, γιατί διαβάζοντας εδώ
την ερώτησή σας, βλέπω το εξής. Λέτε ότι είναι ταξικό το ελάχι-
στο επαρκώς ετήσιο εισόδηµα και µου λέτε ακόµα ότι πρέπει να
υπάρχει ένα και µόνο παράβολο, το ύψος του οποίου να είναι κα-
θορισµένο µε ρεαλιστικά κριτήρια. 

Δεν καταλαβαίνω! Είστε υπέρ της άποψης ότι το ζήτηµα της
πολιτογραφήσεως θα κρίνεται µόνο από το ύψος του παραβό-
λου; Δηλαδή ότι θα κρίνουµε το αν κάποιος είναι οικονοµικά εν-
ταγµένος ανάλογα µε τη δυνατότητά του να καταβάλει ένα
παράβολο; Μου νεύετε αρνητικά και εποµένως δεν είναι αυτή η
θέση σας. 

Εάν όµως τότε έρθουµε στο νόµο, ο νόµος τι λέει ως προς την
ουσία; Λέει τα εξής. Πρέπει ο αλλοδαπός να γνωρίζει την ελλη-
νική γλώσσα. Φαντάζοµαι ότι συµφωνείτε, ότι κάποιος που θα
πολιτογραφηθεί δεν µπορεί να µη γνωρίζει την ελληνική γλώσσα.
Να γνωρίζει, λέει, επαρκώς την ελληνική ιστορία και γεωγραφία,
τον ελληνικό πολιτισµό και τις συνήθειες του ελληνικού λαού,
καθώς και τον τρόπο λειτουργίας των θεσµών του πολιτεύµατος
της χώρας. Θέλω να ακούσω την άποψή σας. Πρέπει να τα δια-
κριβώνουµε αυτά ή όχι; Και εννοώ αυτά που λέει ο νόµος.

Τρίτον, να έχει την ικανότητα να συµµετέχει ενεργά και ουσια-
στικά στην πολιτική ζωή της χώρας, σεβόµενος τις θεµελιώδεις
αρχές που τη διέπουν. Θα επανέλθω σε αυτό.

Τέταρτον, να έχει ενταχθεί οµαλά στην οικονοµική και κοινω-
νική ζωή της χώρας, έχοντάς την καταστήσει συνεχές κέντρο των
βιοτικών του δραστηριοτήτων. 

Αυτές είναι οι τέσσερις ουσιαστικές προϋποθέσεις που πρέπει
να διακριβωθούν για την πολιτογράφηση. Έτσι λέει ο νόµος.

Ως προς την πρώτη, τη γλωσσοµάθεια, έχει τυποποιηθεί και
υπάρχουν εξετάσεις. Υποθέτω ότι δεν έχετε αντίρρηση σε αυτό.
Ως προς τη δεύτερη, υπάρχει η διαδικασία των εξετάσεων. Η
προηγούµενη ρύθµιση που υπήρχε, τι έλεγε; Έλεγε να διαπιστω-
θεί η ένταξη του αλλοδαπού στη χώρα και περίπου εκεί σταµα-
τούσε, αφήνοντας ευρύτατα πεδία κρίσεων στη συνέντευξη. 

Σε τι µας είχε οδηγήσει αυτό; Δεν θα πω τις θεαµατικές καθυ-
στερήσεις επί των ηµερών σας. Πείτε ότι αυτό είναι διοικητικό,
γραφειοκρατικό ή κάτι τέτοιο. Θα πω το εξής. Η κρίση των επι-
τροπών πολιτογράφησης ως προς το ζήτηµα αυτό, δηλαδή της
διαπίστωσης της ένταξης είχε τα εξής αποτελέσµατα. Άλλες επι-
τροπές πολιτογράφησης να κάνουν δεκτό το 10% των αιτήσεων,
άλλες επιτροπές πολιτογράφησης να κάνουν δεκτό το 95% των
αιτήσεων. 

Η διακύµανση δεν είναι φυσιολογική. Προφανώς υπεισέρχον-
ταν εκεί και εµφιλοχωρούσαν υποκειµενικές κρίσεις. Κάποιος µε
µια περιοριστική προσέγγιση τα έκοβε, κάποιος µε µια πιο άνετη
και χαλαρή προσέγγιση τα άφηνε να περνάνε. Τι ήρθαµε και κά-
ναµε; Αντικειµενοποιήσαµε τη διαδικασία. Αυτό διαπιστώνεται µε
τις εξετάσεις. 

Είναι δύο φορές που έχουν γίνει εξετάσεις. 
Και ως προς την κριτική σας λέτε εδώ: Να διαπιστώνεται –αυτή

είναι η θέση της ερωτήσεως- µε ερωτώµενα ζητήµατα που έχουν
σχέση µε την καθηµερινή ζωή και όχι να περιλαµβάνει θέµατα
που είναι δύσκολα. Ακούστε, εγώ θα σας ξαναρωτήσω εδώ. Θα
τον ρωτάµε, όπως λέει ο νόµος, για την ελληνική ιστορία και γε-
ωγραφία; Χρειάζεται; Πάρτε θέση σε αυτό. Εγώ λέω ότι χρειάζε-
ται. Για τον ελληνικό πολιτισµό; Ένας άνθρωπος θέλει να
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πολιτογραφηθεί Έλληνας, πρέπει να ξέρει στοιχεία του ελληνι-
κού πολιτισµού; Εγώ λέω ότι πρέπει. Για τις συνήθειες, τα ήθη
και τα έθιµα µας να τα ξέρει ή να µην τα ξέρει αυτός που υπο-
βάλλει αίτηµα να γίνει Έλλην πολίτης; Εγώ λέω ναι. Τον τρόπο
λειτουργίας των θεσµών του δηµοκρατικού πολιτεύµατος που
έχουµε στη χώρα, βασικά στοιχεία της λειτουργίας του πολιτεύ-
µατος µας να τα ξέρει ή να µην τα ξέρει; Εγώ λέω ναι.

Επειδή πάµε στη συζήτηση για ευκολία ή δυσκολία, σας λέω
ότι εγώ δεν ασχολούµαι καθόλου µε αυτό. Θα σας πρότεινα και
εσείς να κάνετε το ίδιο. Ξέρετε γιατί; Αν δεν απατώµαι δεν είστε
εκπαιδευτικός και εγώ δεν είµαι και ο παριστάµενος συνάδελφός
µας, κ. Ζαχαριάδης, και αυτός δεν είναι. Τι να πούµε εµείς για
την ευκολία και την δυσκολία; Εγώ προτείνω και εσείς και εγώ
αυτό να το αφήσουµε σε µια επιτροπή ειδικών εκπαιδευτικών που
είναι αυτοί που βάζουν τα θέµατα. 

Σας το ορκίζοµαι δεν έχω ποτέ µα ποτέ κοιτάξει το περιεχό-
µενο των θεµάτων. Ξέρετε γιατί; Για να µη µου λέτε εσείς ότι τα
έκανα δύσκολα για να µην περνάνε, για να µην σας λέω εγώ ότι
τα κάνατε εύκολα για να περνάνε. Να φύγουµε από αυτή την κου-
βέντα. Το αφήνουµε στους ανθρώπους. Οι άνθρωποι είναι καθη-
γητές, είναι ακαδηµαϊκοί, κάνουν αυτή τη δουλειά, βάζουν
θέµατα και τελείωσε η συζήτηση εκεί. 

Γιατί αλλιώς θα µείνουµε σε ένα πεδίο προκαταλήψεων. Θα
σας λέω εγώ, «θέλετε να τους κάνετε όλους Έλληνες». Θα µου
λέτε εσείς, «δεν θέλετε να κάνετε κανέναν». Να ουδετεροποι-
ήσουµε αυτή τη διαδικασία, να την αποπολιτικοποιήσουµε και να
αφήσουµε τους ανθρώπους να βάζουν τα θέµατα, να διαβάζουν.
Είναι γνωστά τα θέµατα από την αρχή και οι λύσεις των θεµάτων
είναι γνωστές και παρέχονται αυτές στο διαδίκτυο. Να πάνε να
διαβάσουν και να δώσουν τις εξετάσεις τους. Και τελειώνουµε
και µε το δεύτερο κριτήριο. 

Πάµε στο τρίτο κριτήριο. Να έχει την ικανότητα να συµµετέχει
ενεργά και ουσιαστικά στην πολιτική ζωή της χώρας σεβόµενος
τις θεµελιώδεις αρχές που τη διέπουν. Και το τέταρτο, να έχει
ενταχθεί οµαλά στην οικονοµική και κοινωνική ζωή της χώρας
έχοντάς την καταστήσει συνεχές κέντρο των βιοτικών του δρα-
στηριοτήτων.

Το τρίτο κριτήριο, όπως ξέρετε, το καταργούµε, εάν δεχθεί την
πρότασή µας η Βουλή στο νοµοσχέδιο που συζητάµε στην επι-
τροπή. Να πω γιατί θέλω την κατάργησή του; Διότι θεωρώ ότι
αυτό, δηλαδή το αν κάποιος έχει την ικανότητα να συµµετέχει
ενεργά και ουσιαστικά στην πολιτική ζωή της χώρας, αφορά ένα
γεγονός µελλοντικό, που δεν µπορεί να κριθεί επί της ουσίας.
Δηλαδή τι σηµαίνει τώρα εάν κάποιος έχει την ικανότητα; Εξετά-
σαµε το αν γνωρίζει τη λειτουργία του πολιτεύµατος. Εάν πάρει
το πιστοποιητικό, υποτίθεται ότι ξέρει τη λειτουργία του πολιτεύ-
µατος. Εκεί, λοιπόν, θεωρώ ότι υπάρχει πράγµατι ένα ελάττωµα
το οποίο πάλι µπορεί να επιτρέψει να εµφιλοχωρήσουν κρίσεις
στη συνέντευξη, οι οποίες δεν θα έπρεπε να εµφιλοχωρούν.
Θεωρώ, λοιπόν, ότι µε τον τρόπο αυτό, µε το ότι αφαιρούµε αυτή
την προϋπόθεση αντικειµενικοποιούµε περαιτέρω τη διαδικασία. 

Και πάµε στο τέταρτο. Ήθελα επίσης να σας ρωτήσω: Πρέπει
να εξετάζουµε αν υπάρχει ένταξη οµαλή στην οικονοµική και κοι-
νωνική ζωή της χώρας; Ναι ή όχι; Εάν συµφωνείτε ότι πρέπει να
το εξετάζουµε, τότε ο νόµος έχει δώσει τη δυνατότητα στον
Υπουργό να προσδιορίσει τα κριτήρια και να τα αντικειµενικο-
ποιεί µε τα οποία το εξετάζουµε αυτό. Έχω βάλει ως κριτήριο
οµαλής ένταξης οικονοµικής -και µου λέτε ότι είναι ταξικό- το
ελάχιστο εισόδηµα του αµειβόµενου µε το κατώτατο ηµεροµί-
σθιο, µε τον κατώτατο µισθό. Πού θέλετε να το πάω; Εκτός και
αν δεν θέλετε κανένα κριτήριο. 

Σταµατώ εδώ. Θα ακούσω τον αντίλογό σας και θα επανέλθω
στη δευτερολογία µου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστώ πολύ,
κύριε Υπουργέ. Τον λόγο έχει ο κ. Ψυχογιός για τρία λεπτά.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΨΥΧΟΓΙΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, σε πολλά από αυτά που είπατε, κρούετε ανοι-

χτές θύρες τώρα και το ξέρετε και σε µια Κυβέρνηση η οποία
ήρθε µια διαδικασία που την είχατε κλειστή για τη δεύτερη γενιά
να την ανοίξει, και να δώσει σε χιλιάδες παιδιά αόρατα το δι-
καίωµα στην ιθαγένεια και να είναι µέσα στην κοινωνική ζωή µε

δικαιώµατα και υποχρεώσεις.
Επίσης, τις κλειστού τύπου ερωτήσεις τις είχαµε νοµοθετήσει

εµείς, όπως ξέρετε και ήταν για τους λόγους που είπατε, για να
είναι αντικειµενικό το σύστηµα. Όµως, η διαβάθµιση των ερωτή-
σεων ή το περιεχόµενό τους, εάν για παράδειγµα ξέρουµε ποιο
είναι το όνοµα της γέφυρας του Ρίου-Αντιρρίου, το γνωρίζετε
εσείς; Πιθανόν να το γνωρίζετε. Ή για παράδειγµα τι δώρο θα
κάνει στον εργοδότη του τα Χριστούγεννα ο εργαζόµενος ή ποια
ήταν τα πρώτα µέλη της νεολαίας του Μεταξά. Αυτά καταλαβαί-
νετε ότι ευτελίζουν τη διαδικασία και συµφωνώ να µπει µια επι-
τροπή να τα δει, αλλά όχι ουδέτερη. Να τα βασίσει σε αυτά που
είπατε σωστά -και ισχύουν-, στις βασικές γνώσεις της καθηµερι-
νότητας, της θεσµικής λειτουργίας, των συνηθειών κ.λπ., που
έτσι και αλλιώς, βέβαια, δεν θέλουµε να αφοµοιώσουµε τους αν-
θρώπους. Πρέπει να γνωρίζουν πού βρίσκονται και τι συµβαίνει,
αλλά προφανώς δεν θα είναι το µόνο κριτήριο ένα ειδικό έθιµο
µιας περιοχής, το οποίο πρέπει να το ξέρουν µόνο οι κάτοικοι,
λέω εγώ τώρα για παράδειγµα.

Άρα, λοιπόν, στα βασικά που λέει ήταν ζητήµατα που τα είχαµε
νοµοθετήσει και εµείς, χωρίς να βάλουµε, όµως, το εισοδηµα-
τικό-ταξικό κριτήριο και χωρίς να κάνουµε παρεµβάσεις οι οποίες
και µε το παράβολο ήταν άδικες. Αναφέρατε το παράβολο και
θέλω να αναφερθώ και εγώ. Υπήρχε στην πρόσφατη διαδικασία
οικογένεια η οποία ήταν τρία µέλη τα οποία έκαναν αίτηση, πα-
τέρας µάνα και το παιδί 2.100 ευρώ, 700 ευρώ έκαστος. Αυτό
λέµε εµείς ότι είναι άδικο και παράλογο και πρέπει να σταµατή-
σει.

Και βέβαια, αν είναι να λειτουργεί αποτρεπτικά τελικά, γιατί
όλη αυτή η διαδικασία και των εισοδηµατικών κριτηρίων που
κόβει το 90% και η διαδικασία των παραβόλων που είναι πολύ
ακριβά και η διαδικασία της τράπεζας θεµάτων που είναι, επα-
ναλαµβάνω, πολύ δύσκολη γι’ αυτούς τους λόγους, όχι για αυτή
καθαυτή τη λειτουργία της, που εµείς το κάναµε και το θέλαµε,
λειτουργεί αποτρεπτικά. Ρωτήστε τις διευθύνσεις, γιατί εµείς µι-
λάµε µε τις διευθύνσεις, µιλάµε µε τους φορείς του πεδίου, µι-
λάµε και µε τους ίδιους τους αιτούντες και τις κοινότητές τους,
πόσες νέες αιτήσεις πολιτογράφησης έχουν γίνει µετά τον νόµο
που κάνατε το 2020.

Επίσης, πρέπει και πολιτικά και ιδεολογικά -εδώ είµαστε αντί-
θετοι- να αλλάξει σταδιακά και η διαδικασία από το δίκαιο του
αίµατος στο δίκαιο του εδάφους, όπως γίνεται στα περισσότερα
ευρωπαϊκά κράτη. Με ρωτήσατε τι ζητάµε εµείς. Γαλλία, Γερµά-
νια, Ιταλία και Ισπανία από πέντε έως δέκα χρόνια άδεια διαµονής
στη χώρα ως τυπικό κριτήριο και από εκεί και πέρα, στοιχειώδεις
προϋποθέσεις, οι οποίες είναι η γλωσσοµάθεια, είναι οι βιοτικοί
δεσµοί µε τη χώρα, που αποδεικνύονται µε πολύ συγκεκριµένες
δικλίδες, η εκπλήρωση των φορολογικών και ασφαλιστικών υπο-
χρεώσεων. Προφανώς. Αλλά αυτό σηµαίνει ότι θα δείξουν τις δη-
λώσεις τους, θα δείξουν τις υποχρεώσεις τους, θα δείξουν τις
βεβαιώσεις τους ότι είναι συνεπείς. Δεν θα µπαίνει κριτήριο το
οποίο θα αποκλείει χιλιάδες ανθρώπους, οι οποίοι είναι επί δε-
καετίες στη χώρα, σε µαύρη εργασία πολλοί από αυτούς -και το
ξέρουµε πάρα πολύ καλά- και θα ερχόµαστε εδώ να λέµε ότι βά-
λαµε το κατώτατο ηµεροµίσθιο. Δεν το πιάνει ούτε το 50% των
Ελλήνων, επαναλαµβάνω.

Και βέβαια, το µόνο που επιτυγχάνετε µε αυτό -και είναι γνω-
στό-, είναι στην ουσία να χαϊδεύετε ένα υπερσυντηρητικό και ξε-
νοφοβικό ακροατήριο για µικροπολιτικές σκοπιµότητες, για
κατανάλωση. Βάζετε στο περιθώριο και κάνετε αόρατους ανθρώ-
πους που είναι στη χώρα πάρα πολύ σηµαντικοί να έχουν δικαιώ-
µατα και υποχρεώσεις. Αποµακρύνετε τη χώρα από την Ευρώπη,
όπως η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ µε πολλά νοµοσχέδια των δικαιω-
µάτων έφερε πολύ κοντά σε πιο σύγχρονες αντιλήψεις. Και θέ-
λετε, πλέον, Αντετοκούµπο, για να παίρνουν ιθαγένεια. Θέλετε
ανθρώπους οι οποίοι πρέπει να φτάσουν µέχρι εκεί, για να έχουν
το κατακτηµένο δικαίωµα στην ιθαγένεια, όπως έγινε επί κυβέρ-
νησης Σαµαρά που αναγκάστηκε να δώσει την ιθαγένεια στον
Αντετοκούµπο και σε εκατοντάδες χιλιάδες άλλους είχε κλειστές
τις πόρτες και µε τα κυκλώµατα να ευηµερούν γύρω-γύρω από
τη διαδικασία. Γιατί τα ξέρουµε τι γίνεται. 

Είµαστε παροικούντες στην Ιερουσαλήµ χρόνια, άνθρωποι του
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πεδίου, δικηγόροι, γνωρίζουµε και γνωριζόµαστε και οι καλοί και
οι κακοί. 

Κλείνω, λοιπόν, κύριε Πρόεδρε και ευχαριστώ για την ανοχή,
ρωτώντας και πάλι, σε τι εξυπηρετεί µια τέτοια πολιτική αποκλει-
σµών και περιθωριοποίησης χιλιάδων ανθρώπων, καθώς ένα δί-
καιο σύστηµα ιθαγένειας θα ήταν σηµαντικό, γιατί εκτός από τη
διασφάλιση του δικαιώµατος -που θα έχει και υποχρεώσεις βέ-
βαια, το θέλουµε και αυτό- θα λειτουργούσε προς όφελος της
κοινωνίας, της κοινωνικής συνοχής και της οικονοµίας. Διότι, θα
ήµασταν κερδισµένοι και είµαστε κερδισµένοι από αυτό. 

Έτσι έγινε και στην Ευρώπη. Αυτή η Ευρώπη ήταν που οδηγή-
θηκε στην ευηµερία, µέσα από τη συµπερίληψη, την ένταξη,
µέσα από διαδικασίες οι οποίες σέβονταν την πολιτισµική διαφο-
ρετικότητα του άλλου και τον έβαζαν στη λογική του κράτους δι-
καίου. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε. 
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Νοµίζω ότι

στη δευτερολογία σας εγκαταλείψατε τον θετικιστικό λόγο και
υιοθετήσατε πιο, ας το πω, ιδεολογικά σχήµατα. Ευχάριστο αυτό,
γιατί καθαρίζουµε λίγο τη συζήτηση, την αποσαφηνίζουµε.

Τι λέτε; Υπάρχει ένα δικαίωµα στην ιθαγένεια. Ας το ξεκαθα-
ρίσουµε. Όχι, δεν υπάρχει. Όχι, δεν υπάρχει! Δεν είναι ανθρώ-
πινο δικαίωµα η διαδικασία της πολιτογράφησης. Αποτελεί
κυριαρχική στάση του κράτους και γι’ αυτό και δεν ελέγχεται σε
επίπεδο ενδεχόµενης παραβίασης των ανθρωπίνων δικαιωµάτων. 

Τα κράτη έχουν δικαίωµα να αποφασίζουν µόνα τους, µε τα
κριτήριά τους, το ποιον θα καταστήσουν πολίτη και ποιον όχι.
Άρα, δεν υπάρχει ένα δικαίωµα τέτοιο, τουλάχιστον µε τη νοµική
έννοια του όρου. Υποθέτω το χρησιµοποιείτε υπό την ηθική έν-
νοια του όρου. Άρα, γυρνάµε και πάµε σε ένα πεδίο ιδεολογικό,
όχι νοµικό. Το αποσαφηνίζω για να είµαστε καθαροί σε αυτή τη
συζήτηση. 

Λέτε, λοιπόν, ότι σε ένα επίπεδο ηθικό θα πρέπει κάποιος να
ακολουθεί πολιτικές µε τις οποίες θα πολιτογραφεί -ακούστε τι
λέτε, λέτε ένα δεύτερο- διότι κατ’ αυτόν τον τρόπο η ένταξη γί-
νεται αποτελεσµατικότερη. Σωστά κατάλαβα το επιχείρηµά σας;
Σωστά. 

Κάνετε ένα δεύτερο σφάλµα, µεγάλο. Χρησιµοποιείτε τη δια-
δικασία της πολιτογράφησης για να επιτύχετε την ένταξη. Η δια-
δικασία της ένταξης είναι που ενδεχοµένως, να οδηγήσει στην
πολιτογράφηση. Μην τα αντιστρέφετε. Δεν είναι ενταξιακός µη-
χανισµός. Δεν είναι µηχανισµός ένταξης η διαδικασία της πολι-
τογράφησης. Είναι αποτέλεσµα της ένταξης η πολιτογράφηση. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΨΥΧΟΓΙΟΣ: Και αµφίδροµο.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Ξαναγυρ-

νάµε, κύριε συνάδελφε. 
Αυτή τη συζήτηση που κάνουµε τώρα εδώ, εγώ τη θεωρώ πολύ

σηµαντική, για να αποσαφηνιστούν οι στάσεις και οι θέσεις ενός
εκάστου. Διότι ανάµεσα, ξαναλέω, στο «θα τους κάνουµε όλους»
και «δεν θα κάνουµε κανέναν», ανάµεσα σε αυτές, κατά τη γνώµη
µου, τις δύο ακραίες θέσεις, υπάρχει και η δική µας θέση. Η δική
µας θέση δεν έχει ποσοτικοποιήσεις, δεν έχει «θα κάνω τόσους»
και άρα, «πέτυχα ή απέτυχα, ανάλογα µε το πόσους θα κάνω». 

Η δική µας θέση έχει κριτήρια, διαδικασία, κανόνες ορθολογι-
κής προσέγγισης, για να διαπιστώσουµε τι; Το ότι πράγµατι εγ-
καθιδρύθηκε αυτός ο ισχυρός δεσµός του αιτούντος και άρα,
αναγνωριστική πράξη τελικώς θα είναι η χορήγηση της πολιτο-
γράφησης. Με µία διαδικασία που περιγράφουµε, θα έχουµε δια-
πιστώσει την ένταξή του, θα έχουµε διαπιστώσει την ύπαρξη του
ισχυρού δεσµού και θα έρθουµε να πούµε, ναι, συµβαίνουν όλα
αυτά και άρα πολιτογραφείται. Όχι, όµως, το ανάποδο. Δεν θα
πούµε, ναι δεν είναι ενταγµένος, αλλά για να τον εντάξουµε, να
τον πολιτογραφήσουµε. Όχι έτσι, όπως υπονοείτε εσείς. 

Ξανάρχοµαι στη συζήτησή µας και στην υπουργική µου από-
φαση. Κριτήρια οικονοµικά. Άµα συµφωνείτε ότι πρέπει να δια-
πιστώσουµε την οικονοµική του ένταξη, θέλω να µου πείτε αν
έχετε άποψη για τα κριτήρια.

Εγώ είπα να υπάρχει ο κατώτατος µισθός. Τι µου λέτε; Δεν τον

έχουνε δηλώσει και είναι σε µαύρη εργασία. Άρα το κριτήριο
είναι ταξικό µεροληπτικό. 

Έχω ένα δεύτερο κριτήριο στην υπουργική µου απόφαση, την
φορολογική ενηµερότητα και συµµόρφωση και την ασφαλιστική
ενηµερότητα και συµµόρφωση. Μου λέτε ότι κάποιος έχει πραγ-
µατικό εισόδηµα, δεν το δηλώνει και εγώ σε αυτόν πρέπει να πω
συγχαρητήρια και να τον πολιτογραφήσω. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΨΥΧΟΓΙΟΣ: Δεν λέµε αυτό.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Επι-

τρέψτε, εγώ δεν θέλω ποτέ να σας παρερµηνεύω, ποτέ. Θέλω
πάντοτε να ακριβολογώ και να σας αποδίδω αυτά που λέτε. 

Το επιχείρηµά σας εναντίον της υπουργικής µου απόφασης,
που λέει ότι πρέπει να διαπιστώνεται ότι τουλάχιστον έχει τον κα-
τώτατο µισθό, είναι ότι δεν το έχουν γιατί εργάζονται µαύρα.
Σωστά; Διότι αν δεν εργάζονται µαύρα τότε κατ’ ελάχιστον θα
έχουν το κατώτατο. Ένα από τα δύο.

Άρα, λοιπόν, αν εργάζονται µαύρα, εγώ δεν ξέρω υπαιτίως ή
ανυπαιτίως, αλλά διαπιστώνω ότι αυτό σηµαίνει ότι έχουν ένα ει-
σόδηµα το οποίο δεν το δηλώνουν. Άρα έχουµε παραβίαση της
φορολογικής νοµοθεσίας. Θέλετε αυτό να το επιβραβεύσουµε. 

Κι έρχοµαι τώρα στο τελευταίο το οποίο κάνουµε µε τις διατά-
ξεις που φέρνουµε οι οποίες λένε το εξής: Αυτά τα κριτήρια οι-
κονοµικής και κοινωνικής ένταξης έχουν αντικειµενικοποιηθεί µε
την υπουργική µου απόφαση, πώς θα αποδείξει κάποιος το εισό-
δηµά του; Δεν θα τον ρωτάµε: «Έχεις εισόδηµα;» και θα λέει:
«Ναι, έχω». Θα είναι αντικειµενικοποιηµένο, θα µας φέρνει τη φο-
ρολογική του δήλωση. Φαντάζοµαι ότι σε αυτό συµφωνείτε. Δεν
θα τον ρωτάω: «Είσαι φορολογικά ενήµερος;» και θα µου λέει:
«Ναι, είµαι», αλλά θα µου φέρνει τη φορολογική ενηµερότητα.
Δεν θα τον ρωτάω: «Είσαι ασφαλιστικώς ενήµερος» και µου λέει:
«Ναι, είµαι», αλλά θα µου φέρνει ασφαλιστική ενηµερότητα. 

Αυτό είναι µια παρατήρηση και µια κριτική που έκανε σε µία
ανακοίνωσή του ο κ. Ζαχαριάδης. Λέει: «Ο Βορίδης θα τους
κόψει που θα τους κόψει, τους ταλαιπωρεί να έρχονται και στη
συνέντευξη». Το σκέφτηκα λίγο αυτό που λέει ο κ. Ζαχαριάδης,
γιατί ο κ. Ζαχαριάδης πάντα είναι πηγή εµπνεύσεως. Και λέω:
Δεν έχει άδικο. Μήπως να βάλουµε ένα στάδιο πριν ώστε αν βλέ-
πουµε ότι από την προσκόµιση των εγγράφων δεν προκύπτουν
οι απαιτούµενες αποδείξεις για να προχωρήσει σε συνέντευξη,
τότε να υπάρχει ένα πρώτο στάδιο κρίσης, ώστε πράγµατι να µην
ταλαιπωρείται. Και εφόσον δεν έχει τις προϋποθέσεις, να πηγαί-
νουµε σε απόρριψη της αιτήσεως και να µην ακολουθεί η συνέν-
τευξη, γιατί δεν είχε και νόηµα. Αυτό δε θα επιταχύνει και τη
διαδικασία των συνεντεύξεων για τους άλλους. 

Άρα, λοιπόν, µε τις ρυθµίσεις αυτές βάζουµε ένα πρώτο στά-
διο ώστε όταν βλέπουµε ότι τα κριτήρια οικονοµικής και κοινωνι-
κής ένταξης δεν προσκοµίζονται ή δεν δικαιολογούνται, τότε µας
δίνεται η δυνατότητα µε ένα πρόκριµα, ουσιαστικά, να απορρί-
πτουµε και να εξετάζουµε τις άλλες επιταχύνοντας και τη διαδι-
κασία. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΨΥΧΟΓΙΟΣ: Αφήνει ένα παραθυράκι…
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Επίσης, η

κοινωνική ένταξη εν πολλοίς µπορεί µε αντικειµενικά κριτήρια να
διαπιστωθεί. Κριτήριο κοινωνικής ένταξης: Έχει συνάψει έναν
γάµο µε ηµεδαπή; Είναι ένα κριτήριο. Κριτήριο κοινωνικής έντα-
ξης: Έχει δράσεις σε συλλόγους, εθελοντικούς, στην οργάνωση
«Κοινωνία των Πολιτών», κάνει κάτι κ.λπ.; Αυτό είναι κριτήριο κοι-
νωνικής ένταξης. Κριτήριο κοινωνικής ένταξης: Έχει µία συµµε-
τοχή σε πολιτικά κόµµατα; Είναι ένα κριτήριο η συµµετοχή στην
πολιτική ζωή.

Αυτά όλα, λοιπόν, εν πολλοίς, επίσης µε αντικειµενικούς
όρους, µπορούν να προσδιοριστούν, εξ εγγράφων δηλαδή, γιατί
θα µπορούσε να φέρει µία βεβαίωση από τον σύλλογό του ή ότι
είναι µέλος µιας µελλοντικής δράσης. Μπορεί, λοιπόν, να γίνει
αυτό. Άρα έχουµε αντικειµενικοποιήσει σε πολύ µεγάλο βαθµό
τη διαδικασία ώστε η συνέντευξη να περιορίζεται σε συγκεκρι-
µένα πράγµατα.

Έχουµε εκδώσει και τον οδηγό της συνεντεύξεως για να αντι-
µετωπίσουµε περαιτέρω τη διαδικασία αυτή και θέλω να σας πω
ότι όλα αυτά τα κάνουµε µαζί µε την Εθνική Αρχή Διαφάνειας και
τον Συνήγορο του Πολίτη.
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Η τελευταία έκθεση του Συνηγόρου του Πολίτη, την οποία θα
τη δώσω για δηµοσιοποίηση, ήταν εκεί -γιατί λέτε πήγε πράγµατι
αντιπροσωπεία του ΣΥΡΙΖΑ και είναι θετικό αυτό και εµείς το κα-
λωσορίζουµε και ελπίζουµε να το συνεχίσετε- για να διαπιστώσει
και να παρακολουθήσει τη διαδικασία των εξετάσεων. 

Δεν ξέρω τι διαπιστώσατε, θα σας πω τι διαπίστωσε ο Συνή-
γορος. Διαπίστωσε µία υποδειγµατική διαδικασία. Θα σας πω τι
διαπίστωσε η Εθνική Αρχή Διαφάνειας. Δεν λέω ότι δεν υπάρ-
χουν παρατηρήσεις, παρατηρήσεις υπάρχουν πάντοτε, υπήρχαν
και στην προηγούµενη έκθεση του Συνηγόρου. Υπάρχουν βελ-
τιώσεις και σε αυτή, θα βελτιώσουµε και περαιτέρω. 

Θα δείτε εδώ ότι η διαδικασία των θεµάτων της µεταβίβασής
τους, της ακεραιότητας, του ελέγχου, της µη διαρροής, του τρό-
που της εξέτασης, όλο αυτό έχει γίνει µε έναν ακέραιο και αντι-
κειµενικό τρόπο, χωρίς τα προβλήµατα, κύριε συνάδελφε, που
υπήρχαν σε προηγούµενη φάση των διαδικασιών και επί δικής
σας κυβερνήσεως.

Δεν µιλώ εδώ για πολιτικά ζητήµατα, για εµπλοκή πολιτικών
προσώπων. Σας µιλώ για την έλλειψη ακεραιότητας της διαδικα-
σίας, η οποία είχε διαπιστωθεί στο παρελθόν. Τώρα αυτό δεν
υπάρχει και θεωρώ ότι σε αυτό θα κρατήσουµε προφανώς τις
ιδεολογικοπολιτικές µας διαφορές, αλλά ταυτόχρονα οφείλετε
να αναγνωρίσετε τα σηµαντικά, τεράστια βήµατα που έχουν γίνει
σε ένα σύστηµα ακέραιο, το οποίο και θα διαπιστώνει την πραγ-
µατική ύπαρξη δεσµού του αλλοδαπού, του αιτούντος την πολι-
τογράφηση, αλλά και θα διαπιστώνεται η ύπαρξη αυτής, µε ένα
αντικειµενικό, δίκαιο και διαφανή τρόπο.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστώ πολύ,

κύριε Υπουργέ.
Επειδή και η επόµενη ερώτηση είναι ενδιαφέρουσα, κύριε

Υπουργέ, και αφορά και τους δηµόσιους υπαλλήλους, να µει-
ώσουµε λίγο τους χρόνους, θα παρακαλέσω πολύ. 

Προχωρούµε στην τρίτη µε αριθµό 264/6-12-2021 επίκαιρη
ερώτηση δευτέρου κύκλου του Βουλευτή Β1’ Βορείου Τοµέα
Αθηνών του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Κωνσταν-
τίνου Ζαχαριάδη προς τον Υπουργό Εσωτερικών, µε θέµα: «Κυ-
βερνητικά παιχνίδια µε το επίδοµα επικίνδυνης και ανθυγιεινής
εργασίας των δηµοσίων υπαλλήλων».

Έχετε χρόνο δύο λεπτά, κύριε Ζαχαριάδη.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΖΑΧΑΡΙΑΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε. 
Κύριε Υπουργέ, νοµίζω ότι δεν χρειαζόµαστε τα δεκαπέντε

λεπτά. Τα πράγµατα είναι πάρα πολύ απλά. Μπορείτε να µου
απαντήσετε πάρα πολύ γρήγορα.

Πριν, όµως, µπω στο θέµα της ερώτησης, να σας ευχαριστήσω
που είστε σήµερα εδώ ξανά. Είστε από τους λίγους, ίσως ο µόνος,
που πάντα ανταποκρίνονται στον κοινοβουλευτικό έλεγχο. Μάλι-
στα, απαντάτε στις ερωτήσεις των Βουλευτών, ακόµα και αν πολ-
λές φορές δεν δίνετε απαντήσεις! Αυτό οφείλουµε να το
αναγνωρίσουµε, διότι αυτή η Κυβέρνηση φαίνεται να είναι σε απο-
δροµή από το Κοινοβούλιο, επειδή δεν αντέχει και δεν µπορεί να
απαντήσει στις ερωτήσεις, όχι µόνο της Αξιωµατικής Αντιπολίτευ-
σης αλλά στον κοινοβουλευτικό έλεγχο συνολικά.

Στο θέµα µας, λοιπόν. Τι γίνεται µε το επίδοµα επικίνδυνης και
ανθυγιεινής εργασίας των δηµοσίων υπαλλήλων; Γιατί δεν έχει
εκδοθεί ακόµα η κοινή υπουργική απόφαση, ιδίως τώρα που εί-
µαστε σε µία περίοδο COVID και ενεργειακής κρίσης; Τι θα γίνει
µε τους υπαλλήλους στην καθαριότητα των δήµων, για τους
οποίους το θέµα είναι ζωτικής σηµασίας; Τι θα γίνει µε τις σχο-
λικές καθαρίστριες, όπως καταγγέλλει το Σωµατείο Σχολικών Κα-
θαριστριών της Αθήνας, µέλος της Οµοσπονδίας Ιδιωτικών
Υπαλλήλων Ελλάδας;

Έχει έρθει στα χέρια σας πόρισµα από τις 31 Αυγούστου του
2021. Έχουµε 12 Δεκεµβρίου. Το κρύβετε; Δεν το έχετε διαβά-
σει; Δεν θέλετε να το πείτε παραέξω; Φοβάστε; Τι συµβαίνει; Σκο-
πεύετε να περικόψετε το επίδοµα; Σκοπεύετε να το διατηρήσετε;
Σκοπεύετε να το µειώσετε;

Μιλάµε για µια περίοδο πάρα πολύ δύσκολη, κύριε Πρόεδρε,
που ο κόσµος βρίσκεται σε φτώχεια, σε κρίση. Την προηγούµενη
περίοδο καθυστερήσατε να βάλετε κάποια χρήµατα.

Απαντήστε σε αυτόν τον φτωχό κόσµο που αγωνιά, τι σκέφτε-
στε να κάνετε και γιατί καθυστερείτε. Αυτή είναι η αποτελεσµα-
τική διακυβέρνηση; Αυτό είναι το επιτελικό κράτος;

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαρι-

στούµε, κύριε Ζαχαριάδη.
Στην ερώτηση θα απαντήσει ο Υπουργός Εσωτερικών κ. Μαυ-

ρουδής Βορίδης.
Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά και σας

υπενθυµίζω ότι έχετε και επιτροπή.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Αληθές,

ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Έχει δίκιο ο κ. Ζαχαριάδης, δεν είναι εδώ µακροσκελής η

απάντηση και η συζήτηση.
Να ενηµερώσω, λοιπόν, µε βάση τις προβλέψεις του άρθρου

18 του ν.4354/2015 συγκροτήθηκε, πράγµατι, µια επιτροπή για
να εξετάσει το ζήτηµα της ανθυγιεινής εργασίας. Έπρεπε να πα-
ραδώσει το πόρισµά της µέχρι τις 30-5-2018, επί των ηµερών
σας.

Δεν το κατάφερε αυτό η επιτροπή, κύριε Ζαχαριάδη και εκεί
υπήρξε η ανάγκη µιας παρατάσεως, η οποία εδόθη τελικώς µέχρι
31-11-2021. Πράγµατι, η επιτροπή αυτή παρέδωσε το πόρισµά
της, ένα µέρος του πορίσµατος -δεν ξέρω αν έχω παραλάβει το
σύνολο- έλαβα και εγώ. Λέω «µέρος», γιατί αυτό το οποίο εγώ
έχω αναγνώσει είναι κυρίως αυτό στο οποίο αναφέρεστε, στα
κριτήρια, όπως ορίζει ο νόµος -γιατί αυτό πράγµατι καλύπτεται
από το πόρισµα- ο προσδιορισµός συγκεκριµένων κριτηρίων που
συνδέονται µε την έκθεση των εργαζοµένων σε σοβαρό κίνδυνο
βλάβης της υγείας τους, ο προσδιορισµός της µεθοδολογίας,
του τρόπου υπολογισµού των κατηγοριών, η υπαγωγή των ειδι-
κοτήτων. Και, πράγµατι, αυτά έχουν γίνει σε αυτό το πόρισµα.

Να σας ενηµερώσω ότι το πόρισµα δηµοσιονοµικά περιλαµ-
βάνει δύο σενάρια και τα συγκρίνει µε το υφιστάµενο καθεστώς.
Δηµοσιονοµικά είναι περίπου ουδέτερο, δηλαδή υπάρχει -αν θυ-
µάµαι καλά- µία διαφοροποίηση της τάξης του 1 εκατοµµυρίου
ευρώ. Στη µία περίπτωση, στο ένα σενάριο υπάρχει µια δηµοσιο-
νοµική µείωση κατά 1 εκατοµµύριο ευρώ, στην άλλη περίπτωση
υπάρχει µια δηµοσιονοµική αύξηση κατά 1 εκατοµµύριο ευρώ.
Εποµένως δηµοσιονοµικά είναι -ας το πω- περίπου ουδέτερο. Τα
σενάρια παρουσιάζονται και άρα η συζήτησή µας δεν είναι δη-
µοσιονοµικού χαρακτήρα, είναι διαρθρωτικού.

Τι είναι η συζήτηση διαρθρωτικού χαρακτήρα; Προφανώς η
επιτροπή έχει εργαστεί προκειµένου να βρει έναν ορθολογικό
τρόπο και ορθολογικά κριτήρια και συνεκτικά κριτήρια για να δί-
δεται το επίδοµα των βαρέων και ανθυγιεινών.

Από τη χρονική στιγµή αυτή, δηλαδή, της παραδόσεως του πο-
ρίσµατος, υπάρχει µία πρόβλεψη στον νόµο, επειδή ο χαρακτή-
ρας της είναι γνωµοδοτικός, να εκδοθεί µία κοινή υπουργική
απόφαση.

Και εκεί απλώς σας λέω, κύριε Ζαχαριάδη, ότι όταν θα διαβά-
ζετε -γιατί είστε πολύ επιµελής- στα κείµενα ότι στην έκδοση µίας
κοινής υπουργικής απόφασης προηγείται ένα Υπουργείο -εδώ η
κοινή υπουργική απόφαση που πρέπει να εκδοθεί είναι των
Υπουργών Οικονοµικών, Διοικητικής Ανασυγκρότησης, Εργα-
σίας, Κοινωνικής Ασφάλισης, Κοινωνικής Αλληλεγγύης και
Υγείας- όταν βλέπετε µπροστά το Οικονοµικών, το επισπεύδον
Υπουργείο είναι το Οικονοµικών. Εποµένως το πρώτο Υπουργείο
στη σειρά είναι αυτό που είναι το επισπεύδον για την έκδοση της
αποφάσεως. Δεν είµαι εγώ. Είναι το Οικονοµικών. Τι να κάνουµε;

Άρα, λοιπόν, το Υπουργείο Οικονοµικών µελετά -προφανώς-
το πόρισµα, προκειµένου να επεξεργαστεί την έκδοση αυτής της
κοινής υπουργικής αποφάσεως.

Για να λήξω, όµως, την απάντησή µου και ενδεχοµένως να µη
χρειαστεί να επανέλθω, θα πω ότι ουδείς λόγος ανησυχίας συν-
τρέχει για τους εργαζόµενους, γιατί άκουσα και κάτι τέτοια. Γιατί
λέω ότι δεν συντρέχει λόγος ανησυχίας; Διότι µέχρι την έκδοση
αυτής της απόφασης, όπως λέει το άρθρο 18 παράγραφος 12
του ν.4354/2015, της υπουργικής απόφασης, το επίδοµα επικίν-
δυνης και ανθυγιεινής εργασίας εξακολουθεί να καταβάλλεται
στους ίδιους τους δικαιούχους στο ίδιο ύψος και µε τους ίδιους
όρους και προϋποθέσεις.
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Άρα, λοιπόν, µέχρι την έκδοση αυτής της απόφασης το επί-
δοµα καταβάλλεται κανονικά και ουδείς λόγος ανησυχίας συν-
τρέχει.

Άρα, ενδεχοµένως, περισσότερα για το πώς σκέφτεται την
υπουργική απόφαση µπορεί να σας πει το Υπουργείο Οικονοµι-
κών και θα µπορούσατε ίσως, αν σας ενδιέφερε, να επανέλθετε
µε σχετική ερώτηση προς το Υπουργείο Οικονοµικών.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε, κύριε
Υπουργέ.

Ορίστε, κύριε Ζαχαριάδη, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά και
εσείς.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΖΑΧΑΡΙΑΔΗΣ: Κύριε Βορίδη, το εκτιµώ
πραγµατικά αυτό που κάνετε, γιατί και προσέρχεστε και πετάτε
την µπάλα στην εξέδρα.

Περνάµε δεκαπέντε λεπτά από κοινοβουλευτικό έλεγχο, για
να µου πείτε «δεν είµαι εγώ, είναι ο κ. Σκυλακάκης». Μάλιστα!
Για όλα σε αυτή τη χώρα ευθύνεται ο κ. Σκυλακάκης. Χαίροµαι,
όµως, γιατί είπατε και κάτι άλλο, το οποίο έχει σηµασία -και το
κρατάω και θα ρωτήσω τον κ. Σκυλακάκη- ότι δεν έχει ουσιαστική
δηµοσιονοµική διαφορά και αυτό είναι πάρα πολύ σηµαντικό. 

Θέλω, λοιπόν, να σας ρωτήσω, αν γνωρίζετε -όντως δεν είστε
ο επισπεύδων, αλλά είστε ο πολιτικά υπεύθυνος γι’ αυτούς τους
τοµείς που σας ρώτησα- πότε περίπου προγραµµατίζει µια κυ-
βέρνηση, η οποία είναι επιτελική, η οποία είναι αποτελεσµατική,
η οποία είναι γρήγορη, να εκδώσει µια ΚΥΑ. Εξ όσων γνωρίζω,
βάλατε και ηλεκτρονικές υπογραφές. Μέσα σε µισή ώρα, σα-
ράντα λεπτά µπαίνετε όλοι, πατάτε ένα κουµπί και υπογράφετε.

Ο πυρήνας της ερώτησης είναι τι θα γίνει µε αυτούς τους αν-
θρώπους, αλλά και αν υπάρχει µία στρατηγική περικοπών επιδο-
µάτων στον δηµόσιο τοµέα. Διότι, γνωρίζετε ότι σε όλη την
Ευρώπη έχει ξεκινήσει µια µεγάλη συζήτηση για την επόµενη
µέρα για τα δηµόσια οικονοµικά και εµείς καλούµε και το δικό
σας Υπουργείο και τον κ. Σκυλακάκη και την ελληνική Κυβέρ-
νηση, από τώρα, να ξεκινήσει διαπραγµατεύσεις και συζητήσεις
για µία σειρά από ζητήµατα την επόµενη µέρα. 

Δεδοµένης της νέας πολιτικής κατάστασης στο Υπουργείο Οι-
κονοµικών της Γερµανίας και δεδοµένης της µνήµης που έχουµε
για τα όσα συνέβησαν µε φιλελεύθερο σε Υπουργείο Οικονοµι-
κών στη Γερµανία, πολιτικά αντίστοιχο του κ. Σκυλακάκη, χρει-
άζεται από τώρα να πάρουµε µέτρα και να πούµε καθαρά
πράγµατα. Να πούµε καθαρά πράγµατα και στη Βουλή των Ελ-
λήνων και στο ECOFIN και στο Eurogroup και στη Σύνοδο Κορυ-
φής.

Κύριε Βορίδη, χρειάζεται, οι δηµόσιοι υπάλληλοι στη χώρα, οι
ιδιωτικοί υπάλληλοι στη χώρα -το βάζω δεύτερο γιατί δεν είναι
αρµοδιότητά µας, θα µπορούσα να τα βάλω και αντίστροφα- να
διασφαλιστεί ότι την επόµενη µέρα θα έχουν τις ίδιες και µεγα-
λύτερες απολαβές, τις ίδιες και µεγαλύτερες δυνατότητες αγο-
ραστικής δύναµης.

Αυτό δεν είναι ξεκάθαρο από τη δική σας Κυβέρνηση. Είναι ξε-
κάθαρη η δική σας τοποθέτηση ότι δεν επιθυµείτε κάποια µετα-
βολή -και µπράβο σας γι’ αυτό- όπως είναι ξεκάθαρο και το
γεγονός ότι δίνετε µία επ’ αόριστον παράταση µέχρι να εκδοθεί
η ΚΥΑ µε το υπάρχον καθεστώς.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως της οµιλίας του
κυρίου Βουλευτή)

Επειδή, όµως, κάνατε αναφορά -και κλείνω µε αυτό, κύριε
Πρόεδρε- στο θέµα του Μαΐου του 2018, θέλω να σας θυµίσω,
για να το έχετε υπ’ όψιν σας και στη διαπραγµάτευση µε τους
θεσµούς και στις συζητήσεις στα ευρωπαϊκά όργανα, ότι από τις
31-8-2018 έχει συµβεί µια τοµή στη χώρα. Η χώρα έχει βγει από
τα µνηµόνια, δανείζεται µε χαµηλά επιτόκια, χρηµατοδοτεί τις
ανάγκες της, έχει δηµοσιονοµικό µαξιλάρι.

Αξιοποιήστε το, όχι για να τα λέτε στο Κοινοβούλιο και στα κα-
νάλια, αλλά για να προστατέψετε το εισόδηµα των δηµόσιων και
των ιδιωτικών υπαλλήλων.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε, κύριε Ζαχαριάδη.
Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τρία λεπτά για τη δευτερολογία

σας.

ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών): Κύριε
Πρόεδρε, η αλήθεια είναι ότι έχει συµβεί µία τοµή στη χώρα, το
’18-’19, όταν έγινε η κυβερνητική αλλαγή, η οποία πράγµατι είχε
ως συνέπεια όλα αυτά τα ευεργετικά τα οποία περιγράψατε. Δη-
λαδή, είχε πράγµατι τη σηµαντική και θεαµατική βελτίωση της
οικονοµίας που γνωρίζει η χώρα µας επί Κυβερνήσεως Κυριάκου
Μητσοτάκη και όχι, βεβαίως, επί των αλγεινών ηµερών της προ-
ηγούµενης διακυβερνήσεως.

Όµως, επειδή θέσατε και το ζήτηµα του χρόνου, θα σας πω
ότι υπάρχει µια προθεσµία, η οποία προβλέπεται στον νόµο και
είναι η έκδοση της σχετικής κοινής υπουργικής αποφάσεως
εντός δύο µηνών από της υποβολής του πορίσµατος. Το πόρισµα
έχει προθεσµία 31 Νοεµβρίου. Υπεβλήθη, όπως σας είπα, γύρω
στα µέσα Νοεµβρίου, άρα ούτε καν η διοικητική προθεσµία δεν
έχει εκπνεύσει. 

Και, όπως ξέρετε, αυτές οι διοικητικές προθεσµίες έχουν εν-
δεικτικό χαρακτήρα, όχι αποκλειστικό. Εποµένως θα πω ότι απο-
τελούν µία κατεύθυνση προς το πού πρέπει να κινηθεί η
διοίκηση, χωρίς να σηµαίνει ότι η παρέλευση προθεσµίας γεννά
κάποιο ειδικό νοµικό ζήτηµα, αλλά ούτε αυτό δεν έχει παρέλθει. 

Εποµένως είµαι βέβαιος ότι το Υπουργείο Οικονοµικών επε-
ξεργάζεται το συγκεκριµένο θέµα και θα µας διακινήσει τη σχε-
τική πρόταση κοινής υπουργικής αποφάσεως, προκειµένου,
προφανώς όλοι να τοποθετηθούµε και να κάνουµε τις σκέψεις
µας πάνω σε αυτό. 

Ωστόσο, επαναλαµβάνω, το κρίσιµο και σηµαντικό στην πα-
ρούσα φάση είναι ότι δεν υπάρχει κανένας λόγος ανησυχίας για
τους εργαζόµενους. Οι εργαζόµενοι µέχρι τη χρονική στιγµή που
θα εκδοθεί αυτή η κοινή υπουργική απόφαση εξακολουθούν να
λαµβάνουν το επίδοµά τους, όπως το ελάµβαναν µέχρι σήµερα. 

Από κει και πέρα, τα της υπουργικής απόφασης είµαι βέβαιος
θα έχετε τη δυνατότητα να τα συζητήσετε -ενδεχοµένως να το
συζητήσουµε και µαζί- σίγουρα, εάν επιθυµείτε, µε το Υπουργείο
Οικονοµικών.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε. Καλή συνέχεια και στους δύο. 
Δεν θα συζητηθούν, κατόπιν συνεννόησης, οι εξής επίκαιρες

ερωτήσεις:
Η πρώτη µε αριθµό 238/30-11-2021 επίκαιρη ερώτηση πρώτου

κύκλου του Βουλευτή Β1’ Βορείου Τοµέα Αθηνών της Νέας Δη-
µοκρατίας κ. Γεωργίου Κουµουτσάκου προς τον Υπουργό Προ-
στασίας του Πολίτη µε θέµα: «Συµµορίες ανηλίκων - Έξαρση
εγκληµατικότητας ανηλίκων εντός και εκτός σχολείου».

Η τέταρτη µε αριθµό 252/6-12-2021 επίκαιρη ερώτηση πρώτου
κύκλου του Βουλευτή B2’ Δυτικού Τοµέα Αθηνών του ΜέΡΑ25 κ.
Κρίτωνα - Ηλία Αρσένη προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και
Ενέργειας, µε θέµα: «Επέκταση των οικιστικών ορίων του χωριού
Μεγάλο Πάπιγκο, στο Ζαγόρι της Ηπείρου».

Η πρώτη µε αριθµό 242/2-12-2021 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου
κύκλου του Βουλευτή A’ Ανατολικής Αττικής του Συνασπισµού
Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Χρήστου Σπίρτζη προς τον Υπουργό
Προστασίας του Πολίτη, µε θέµα: «Άµεση λήψη µέτρων για την
προστασία της δηµόσιας υγείας και αποτροπής διασποράς της
COVID -19 από την τήρηση των κανόνων κοινωνικής αποστασιο-
ποίησης από ανεµβολίαστους αστυνοµικούς».

Η τέταρτη µε αριθµό 250/6-12-2021 επίκαιρη ερώτηση δεύτε-
ρου κύκλου της Βουλευτού Β’ Πειραιώς του Κοµµουνιστικού
Κόµµατος Ελλάδας κ. Διαµάντως Μανωλάκου προς τον Υπουργό
Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, µε θέµα: «Προσκόµµατα
στη διαδικασία έκδοσης υπουργικής απόφασης για την υιοθέ-
τηση διαχειριστικού σχεδίου λειτουργίας του αλιευτικού εργα-
λείου γρίπος, που σύρεται από το σκάφος».

Έχουµε και συνέχεια µετά, γιατί είναι περισσότερες από αυτές
που θα συζητηθούν. 

Θα συζητηθεί τώρα η τρίτη µε αριθµό 246/3-12-2021 επίκαιρη
ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Α’ Θεσσαλονίκης του
Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Ιωάννη Δελή προς την
Υπουργό Παιδείας και Θρησκευµάτων, µε θέµα: «Τη διενέργεια
δωρεάν rapid τεστ για µαθητές και εκπαιδευτικούς σε περιοχές
που δεν υπάρχουν δηµόσιες δοµές ή συνεργεία του ΕΟΔΥ».
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Κύριε Δελή, καληµέρα σας. Έχετε τον λόγο για δύο λεπτά.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Καληµέρα, κύριε Πρόεδρε.
Όλοι βλέπουµε πού έχουν φτάσει, κυρία Υπουργέ, τα κρού-

σµατα COVID σε όλη τη χώρα. Τo παρακολουθούµε κάθε µέρα.
Πάνω-κάτω είναι ίδια η εικόνα και στα σχολεία, σε µαθητές και
εκπαιδευτικούς. Ανεξάρτητα από τις διακυµάνσεις του γενικού
αριθµού των κρουσµάτων, το 25% σχεδόν από τα καθηµερινά
κρούσµατα του τελευταίου διµήνου αφορά µαθητές. Είναι ένα
στοιχείο ενδεικτικό και εξαιρετικά σοβαρό για την κατάσταση
που επικρατεί. 

Φυσικά, αυτό δεν προκαλεί καµµία έκπληξη σε µας, καθώς τα
σχολεία στην πραγµατικότητα λειτουργούν ως εστίες υπερµετά-
δοσης του ιού, εξαιτίας, φυσικά, αυτής της πεισµατικής, εδώ και
δύο χρόνια σχεδόν, άρνησης της Κυβέρνησης να πάρει ουσια-
στικά µέτρα υγειονοµικής προστασίας στα σχολεία. 

Με βάση, λοιπόν, τις οδηγίες του ΕΟΔΥ -αυτές που ισχύουν-
οι µαθητές οι οποίοι αποτελούν στενές επαφές κάποιου επιβε-
βαιωµένου περιστατικού COVID, σε περίπτωση που είναι ανεµ-
βολίαστοι θα πρέπει να υποβάλλονται σε δύο διαγνωστικούς
εργαστηριακούς ελέγχους -τα γνωστά rapid τεστ- σε διάστηµα
επτά ηµερών. 

Εδώ ακριβώς εντοπίζεται και το πρόβληµα, κύριε Υπουργέ.
Διότι, υπάρχουν αρκετές περιοχές στη χώρα µας, όπως είναι το
Νυδρί στη Λευκάδα, η Κέρκυρα, η βόρεια και η νότια, αλλά και
άλλες περιοχές, όπου δεν υπάρχουν δηµόσιες δοµές, δεν υπάρ-
χουν συνεργεία του ΕΟΔΥ που να διενεργούν τέτοιους διαγνω-
στικούς ελέγχους και έτσι οι οικογένειες των µαθητών τι να
κάνουν; Επιβαρύνονται µε το κόστος της διενέργειάς τους σε κά-
ποια ιδιωτικά εργαστήρια και πληρώνουν την εβδοµάδα από 100
µέχρι και 150 ευρώ για αυτά τα τεστ των παιδιών τους. 

Αυτό είναι το ζήτηµα. Σας ρωτάµε τι θα κάνετε, τι θα κάνει η
Κυβέρνησή σας, το Υπουργείο σας, συνολικά το Υπουργείο
Υγείας, έτσι ώστε να υπάρχουν µόνιµα κλιµάκια του ΕΟΔΥ σε
κάθε δήµο και σε κάθε κέντρο της περιοχής για να καλύπτεται,
δηλαδή, όλη η χώρα, να καλύπτεται πραγµατικά από τέτοια συ-
νεργεία, ώστε να µπορούν οι άνθρωποι να απευθύνονται για τα
τεστ. Να διενεργούνται -γιατί αυτή είναι η ουσιαστική λύση του
ζητήµατος- περιοδικά, µαζικά, δωρεάν τεστ σε όλα τα σχολεία
µε µια σειρά, βεβαίως, από τον ίδιο τον ΕΟΔΥ και για τους εµβο-
λιασµένους, αλλά και για τους ανεµβολίαστους. 

Και βεβαίως τα µέτρα εκείνα δεν θα σταµατήσουµε να τα λέµε,
τα ουσιαστικά µέτρα που είπαµε, την αραίωση των µαθητών, την
ιχνηλάτηση, την επιδηµιολογική επιτήρηση. Και ένα τελευταίο
που έχουµε στα ερωτήµατα που σας απευθύνουµε είναι να δοθεί
και µια άδεια ειδικού σκοπού, που τη χρειάζονται, νοµίζω, εκείνοι
οι εκπαιδευτικοί οι οποίοι ανήκουν σε αυτό που λέµε «ευπαθείς
οµάδες» και κινδυνεύουν κάθε µέρα.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε, κύριε

Δελή.
Θα απαντήσει η Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων κ.

Μακρή.
Κυρία Μακρή, καληµέρα. Έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε συνάδελφε, εσείς έναν έπαινο για το Υπουργείο µας,

που εβδοµαδιαία απαντά στις ερωτήσεις, δεν είχατε. Ο κ. Ζαχα-
ριάδης τον επαίνεσε τον κ. Βορίδη. εσείς, που είστε εβδοµαδι-
αίος συνοµιλητής µας και το κόµµα σας; Αστειεύοµαι.

Λοιπόν, στο θέµα µας. Ο σχεδιασµός του Υπουργείου µας,
κύριε συνάδελφε, για τη διαχείριση της υγειονοµικής κρίσης και
για την ασφαλή λειτουργία των εκπαιδευτικών δοµών για το σχο-
λικό έτος 2021 - 2022 βασίζεται στις εισηγήσεις της Εθνικής Επι-
τροπής Προστασίας της Δηµόσιας Υγείας. Σας το είπα και την
προηγούµενη εβδοµάδα που απαντούσα σε ερώτησή σας, πάν-
τοτε έχετε πολυσχιδή ερωτήµατα, που άπτονται και της αρµο-
διότητας άλλων Υπουργείων. Την προηγούµενη εβδοµάδα ήταν
επί των οικονοµικών, τώρα επί της υγείας. Εµείς όµως προσπα-
θούµε πάντοτε να δίνουµε απαντήσεις, χωρίς βεβαίως να µπαί-
νουµε στα χωράφια άλλων συναδέλφων.

Προκειµένου, λοιπόν, η σχολική χρονιά να ολοκληρωθεί σε

συνθήκες ασφάλειας, και για τη µαθητική αλλά και για την εκπαι-
δευτική κοινότητα, εκδόθηκε στις 9 Σεπτεµβρίου του 2021
υπουργική απόφαση, εν συνεχεία τροποποιήθηκε στις 26 Οκτω-
βρίου του 2021 µε κοινή υπουργική απόφαση και στις διατάξεις
προσδιορίζονται οι κανόνες λειτουργίας των σχολικών µονάδων
µε όρους υγιεινής, περιγράφονται τα γενικά µέτρα πρόληψης και
προφύλαξης για τη νέα σχολική χρονιά, οι διαδικασίες πραγµα-
τοποίησης του αυτοδιαγνωστικού ελέγχου των µαθητών και µα-
θητριών και άλλα, που είναι γνωστά και ήδη είναι κτήµα της
εκπαιδευτικής κοινότητας και τα εφαρµόζουν σχολαστικά. 

Τις δύο τελευταίες εβδοµάδες παρατηρείται µια σταδιακή µεί-
ωση των κρουσµάτων στους µαθητές. Την προηγούµενη εβδο-
µάδα, δηλαδή από 26 Νοεµβρίου µέχρι 3 Δεκεµβρίου,
καταγράφηκαν συνολικά δέκα χιλιάδες εξακόσια εβδοµήντα τρία
κρούσµατα κορωνοϊού σε παιδιά ηλικίας από µηδέν έως δεκαε-
πτά ετών, ποσοστό µικρότερο του 1% του µαθητικού πληθυσµού,
και µειώθηκαν από τις έντεκα χιλιάδες εκατόν πενήντα ένα που
ήταν και καταγεγραµµένα την προηγούµενη εβδοµάδα. 

Θέλω να σας πω επίσης πως τα περισσότερα, οκτώ στα δέκα,
περιστατικά µε τα οποία αποδεικνύεται η επιθετικότητα στον κο-
ρωνοϊό οφείλονται στην ανίχνευση που γίνεται µε τα τεστ που γί-
νονται σε εκπαιδευτικές κοινότητες. Και αυτό έχει τη σηµασία
του. 

Επίσης, υπάρχει µια επιδηµιολογική έρευνα του ΕΟΔΥ, νοµίζω
σας το έχω απαντήσει σε άλλη ερώτηση, από την οποία προκύ-
πτει ότι το 30% των κρουσµάτων των µαθητών δεν οφείλεται στη
σχολική δραστηριότητα, αλλά σε άλλους παράγοντες. 

Η εξαιρετική λίστα µέτρων σε συνδυασµό µε τους αυξηµένους
αυτοδιαγνωστικούς και εργαστηριακούς ελέγχους -υπάρχουν
περιπτώσεις κρούσµατος στις οποίες οι στενές επαφές κάνουν
καθηµερινά, επί επτά ηµέρες δωρεάν τεστ- µας επιτρέπουν και
να εντοπίζουµε εγκαίρως ασυµπτωµατικούς φορείς και να περιο-
ρίζουµε σηµαντικά τη διασπορά. 

Σηµαντικό ρόλο σε αυτό παίζει και ο εµβολιασµός των µαθη-
τών ηλικίας δώδεκα ετών και άνω. Στην ηλικιακή οµάδα δώδεκα
έως δεκατεσσάρων ετών έχουν εµβολιαστεί µε µία τουλάχιστον
δόση ή έχουν προγραµµατισµένο ραντεβού εκατόν πέντε χιλιά-
δες τετρακόσια δέκα παιδιά, που είναι ποσοστό 33%. Στην ηλι-
κιακή οµάδα δεκαπέντε έως δεκαεπτά ετών έχουν εµβολιαστεί
µε µία τουλάχιστον δόση ή έχουν προγραµµατισµένο ραντεβού
εκατόν εξήντα δύο χιλιάδες διακόσια πενήντα τρία παιδιά, που
είναι ποσοστό σχεδόν 50%. Σήµερα άνοιξε και η πλατφόρµα
ώστε οι γονείς να µπορούν να κλείσουν ραντεβού για τον εµβο-
λιασµό των παιδιών τους, ηλικίας πέντε έως έντεκα ετών. Οι εµ-
βολιασµοί αυτοί θα πραγµατοποιούνται σε δοµές της
πρωτοβάθµιας φροντίδας, σε νοσοκοµεία, και σταδιακά θα προ-
στεθούν και περισσότεροι εµβολιαστικά κέντρα, καθώς επίσης
και κέντρα υγείας. Το Υπουργείο µας έχει προγραµµατίσει την
επόµενη Τρίτη µε την κ. Θεοδωρίδου και την κ. Παπαευαγγέλου
µια δεύτερη διαδικτυακή ενηµέρωση -την είχαµε κάνει και για τις
άλλες ηλικιακές οµάδες-, ώστε να απαντηθούν ερωτήσεις γο-
νέων που έχουν -και δικαιολογηµένα- αγωνίες και ενδιαφέρουσες
ερωτήσεις. 

Ο εµβολιασµός των παιδιών είναι διαφορετικός από τον εµβο-
λιασµό των ενηλίκων. Ενέχει και κάποια διαδικαστικά θέµατα,
γιατί απαιτείται η παρουσία του γονέα ή του κηδεµόνα και αυτό
οριοθετεί και τη λειτουργία συγκεκριµένων εµβολιαστικών κέν-
τρων. Σε στενή συνεργασία πάντοτε µε το Υπουργείο Υγείας και
τους ειδικούς εξετάζουµε όλα τα µέτρα που µπορούν να ενισχύ-
σουν τη δηµόσια και ατοµική υγεία των µελών της εκπαιδευτικής
κοινότητας. 

Θέλω να επισηµάνω για άλλη µια φορά τα υψηλά ποσοστά εµ-
βολιασµού στους εκπαιδευτικούς, στους οποίους δεν υπάρχει
υποχρεωτικότητα και ανταποκρίθηκαν οι ίδιοι µε επαγγελµατισµό
και µε ευπρέπεια σε αυτή τους την υποχρέωση.

Στα δηµόσια σχολεία το 85,13% των εκπαιδευτικών δευτερο-
βάθµιας και το 83,87% των εκπαιδευτικών της πρωτοβάθµιας
έχουν εµβολιαστεί. Στην ιδιωτική εκπαίδευση τα ποσοστά είναι
µεγαλύτερα, είναι 93,77% στη δευτεροβάθµια, 89,45% στην πρω-
τοβάθµια. Στα πανεπιστήµια το ποσοστό των εµβολιασθέντων κα-
θηγητών ξεπερνά το 94%. Άρα συνάγεται από αυτό ότι έχει
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επιτευχθεί µια υψηλή εµβολιαστική κάλυψη, που γίνεται ακόµη
µεγαλύτερη αν αθροίσουµε τους νοσήσαντες.

Επαινούµε, λοιπόν, για άλλη µια φορά την εκπαιδευτική κοινό-
τητα για τα µέτρα αυτά και την ανταπόκριση. Και πιστεύουµε ότι
τα ισχύοντα µέτρα είναι επαρκή, τόσο για τους εκπαιδευτικούς
όσο και για τους δηµοσίους υπαλλήλους, γι’ αυτό και στην τρέ-
χουσα χρονική περίοδο χορήγηση άδειας ειδικού σκοπού στους
ανήκοντες σε οµάδες αυξηµένου κινδύνου για σοβαρή λοίµωξη
από τον COVID-19 δεν προβλέπεται.

Είναι, όµως, κύριε συνάδελφε, µια δυναµική διαδικασία η παν-
δηµία και τα µέτρα της πολιτείας εξελίσσονται σύµφωνα µε τα
δεδοµένα κάθε περιόδου. Αυτή τη στιγµή δεν αντιµετωπίζεται.
Ελπίζουµε να µη χρειαστεί και στο µέλλον. 

Στη δευτερολογία θα απαντήσω και στα υπόλοιπα ειδικά ερω-
τήµατα που θέτετε για συγκεκριµένες περιοχές. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε, κυρία

Μακρή. 
Πάντως πρέπει, κύριε Δελή, να παραδεχθούµε όταν πρόκειται

για επίκαιρη του Υπουργείου Παιδείας είναι µόνιµα η κ. Μακρή
εδώ.

ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):
Το Υπουργείο µας είναι, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Αυτό είπα και εγώ.
Αυτό εκπροσωπείτε.

Ορίστε, κύριε Δελή, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά για τη δευ-
τερολογία σας.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Δεν έχουµε κανένα πρόβληµα να σχολιά-
σουµε θετικά την ανταπόκριση του Υπουργείου στις απαντήσεις,
στην παρουσία του µάλιστα εδώ για να απαντήσει στις επίκαιρες
ερωτήσεις.

Κοιτάξτε, κυρία Υπουργέ, νοµίζω ότι δεν απαντήσατε, όµως,
στο βασικό ερώτηµα που σας απευθύναµε για την Λευκάδα, για
την Κέρκυρα, για τις περιοχές αυτές. Επικαλεστήκατε το πολυ-
σχιδές του θέµατος και πράγµατι αφορά και το Υπουργείο
Υγείας, έτσι είναι, ωστόσο είναι από τη φύση του αυτό, δεν είναι
κάτι για το οποίο ευθυνόµαστε εµείς. Εν πάση περιπτώσει είναι
συνολική, όπως είπαµε και παλαιότερα, η κυβερνητική ευθύνη
για τη διαχείριση αυτών των ζητηµάτων και δεν νοµίζουµε ότι
είναι τόσο πολύ δύσκολο πια να εκπονηθεί ένα σχέδιο, να γίνουν
όλες εκείνες οι απαραίτητες ενέργειες έτσι ώστε να καλυφθούν
όλοι οι άνθρωποι σε όλη τη χώρα όπου και αν κατοικούν µε τα
δωρεάν τεστ για να µην πληρώνουν ένα σωρό χρήµατα στα διά-
φορα ιδιωτικά κέντρα.

Είπατε για την σταδιακή µείωση των κρουσµάτων στους µα-
θητές. Δεν έχουµε βέβαια σκοπό να διαφωνήσουµε ή να το αµ-
φισβητήσουµε. Μάλλον παρακολουθεί τη γενικότερη µείωση που
υπάρχει από ό,τι ακούµε και εµείς. Και είπατε ότι στο 30% των
κρουσµάτων των µαθητών η αιτία δεν είναι το σχολείο. Το ζήτηµα
δεν είναι ποια είναι η αιτία, το ζήτηµα είναι ότι αυτό το 30% πάει
στα σχολεία και αντικειµενικά λειτουργούν ως µεταδότες του ιού
άσχετα από το πού έχουν κολλήσει. Το ζήτηµα είναι ότι στα σχο-
λεία όπου συγκεντρώνεται νεανικός πληθυσµός µετά µεταφέρει
τον ιό και στα σπίτια του.

Μιλήσετε για τον εµβολιασµό των παιδιών, κυρία Υπουργέ, ότι
ξεκινά η πλατφόρµα από σήµερα. Πράγµατι. Θα πρέπει όµως να
αναρωτηθούµε εάν το αναγκαίο εµβόλιο είναι αναγκαίο, είναι επι-
τακτικό, πρέπει να γίνει από όλους, εάν αρκεί αυτό από µόνο του
για να αντιµετωπίσει την πανδηµία.

Νοµίζω ότι την απάντηση την δίνει η ίδια η ζωή µε τα κρού-
σµατα και των εµβολιασµένων και των νοσηλευόµενων, οι οποίοι
έχουν παλαιότερα εµβολιαστεί. Συνεπώς το εµβόλιο είναι καλό,
είναι χρήσιµο, είναι απαραίτητο, αλλά δεν αρκεί. Θα πρέπει να
ληφθούν και άλλα µέτρα, κυρία Υπουργέ, έτσι ώστε οι άνθρωποι
να προστατεύονται πραγµατικά από την κυκλοφορία του ιού. 

Στα σχολεία αυτά τα µέτρα τα έχουµε πει πάρα πολλές φορές.
Είναι κατ’ αρχάς η αραίωση των µαθητών. Την αρνείται το Υπουρ-
γείο για προφανείς οικονοµικούς λόγους, γιατί κάτι τέτοιο θα
απαιτούσε βεβαίως ακόµα περισσότερους εκπαιδευτικούς. Θα
πρέπει να αραιώσουν τα τµήµατα, να υπάρχουν τµήµατα µέχρι
δεκαπέντε µαθητές. Σε αρκετές περιπτώσεις ήδη είναι τέτοια.

Υπάρχουν οι αίθουσες, πραγµατικά θα µπορούσαν να υπάρξουν,
να προσληφθούν ακόµα περισσότερες καθαρίστριες και καθαρι-
στές έτσι ώστε να εξασφαλίζουν την συνεχή καθαριότητα της
σχολικής µονάδας όπου είναι εκατοντάδες παιδιά.

Βεβαίως, παράλληλα θα πρέπει να υπάρχει, όπως είπα και
στην πρωτολογία µου, εκείνος ο επιδηµιολογικός έλεγχος µε την
ευθύνη βεβαίως και την αρµοδιότητα που οφείλει να έχει ο
ΕΟΔΥ, µια κρατική υπηρεσία, ο οποίος θα έχει µια περιοδική πα-
ρουσία στα σχολεία, θα κάνει τα τεστ, θα συγκεντρώνει όλα αυτά
τα αποτελέσµατα, θα έχει και µια βάση δεδοµένων να παρακο-
λουθεί πώς εξελίσσεται η πανδηµία ειδικά σε αυτό τον χώρο,
στον χώρο των µαθητών.

Αυτό λέγεται «ουσιαστική επιδηµιολογική επιτήρηση». Και ταυ-
τόχρονα θα κάνει και µια πάρα πολύ καλή ιχνηλάτηση.

Κλείνω, κύριε Πρόεδρε. 
Τέλος, αυτό το εµβολιαστικό πρόγραµµα θα πρέπει πραγµα-

τικά να στηριχθεί από ένα ενηµερωτικό επιστηµονικό πρό-
γραµµα, το οποίο θα πρέπει κάποια στιγµή να το σχεδιάσει η
Κυβέρνηση. Δεν µπορούµε να το αναθέτουµε στα τηλεπαρά-
θυρα, δεν είναι ενηµέρωση τα τηλεπαράθυρα. Θα πρέπει, λοιπόν,
κάθε άνθρωπος ο όποιος έχει ενδοιασµούς, έχει φοβίες, έχει δι-
σταγµούς να ξέρει ότι θα απευθυνθεί σε µία υπεύθυνη επιστη-
µονική επιτροπή στην περιοχή του, σε ένα νοσοκοµείο, όπου θα
συζητήσει σε προσωποποιηµένη, όπως είπα, βάση για το ζήτηµα
αυτό. 

Αυτά πρέπει να γίνουν. Αυτά θα πρέπει να σκεφτεί η Κυβέρ-
νηση για να αντιµετωπίσουµε πραγµατικά την πανδηµία. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε. 
Κυρία Μακρή, έχετε τρία λεπτά για τη δευτερολογία σας. 
ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε συνάδελφε, είπα ότι στα ειδικότερα ερωτήµατα που θέ-

σατε για συγκεκριµένες περιοχές θα απαντήσω στη δευτερολο-
γία µου. Ίσως η µάσκα και η φυσική µου ταχυλαλία να µην
επέτρεψαν να ακουστεί αυτό. 

Πριν απαντήσω σε αυτά, θα κάνω πολύ σύντοµες παρατηρή-
σεις. Είπατε ότι η µείωση των κρουσµάτων ακολουθεί την παν-
δηµία στις περιοχές. Πράγµατι, έτσι είναι, γιατί και εµείς στο
Υπουργείο µας από την αρχή της πανδηµίας λέµε ότι δεν οδη-
γούν τα σχολεία και η διά ζώσης διδασκαλία την πανδηµία, αντί-
θετα την ακολουθούν και φαίνεται από τα ποσοστά. Και ανάλογα
µε την εµβολιαστική κάλυψη κάθε περιοχής υπάρχουν και αντί-
στοιχα κρούσµατα.

Η µεταδοτικότητα κατά 30% από τις σχολικές αίθουσες δεν
αναφέρεται ως ένα στοιχείο εφησυχασµού, αλλά στο πώς απο-
δίδουν τα σχολικά µέτρα, τα µέτρα τα οποία υπάρχουν στη σχο-
λική κοινότητα. Γιατί εκτός από το εµβόλιο –γιατί το είπατε και
αυτό- υπάρχουν και οι µάσκες, η τήρηση αποστάσεων, η ατοµική
καθαριότητα, η καθαριότητα των σχολικών αιθουσών. Όλα αυτά
υπάρχουν όλα µαζί.

Για το εµβόλιο στα πέντε χρόνια αναφέρετε ότι υπάρχουν αγω-
νίες των γονιών. Γι’ αυτό και σας είπα για την καµπάνια την ενη-
µερωτική που θα κάνει το Υπουργείο µας και τις ερωτήσεις και
τις απαντήσεις που θα δοθούν από τις δύο κυρίες οι οποίες είναι
και σηµαντικές στην εκπαιδευτική ιατρική κοινότητα. 

Σε ό,τι αφορά την αραίωση των τµηµάτων, σας έχω απαντήσει
ξανά. Κατά 40% θα µειωθεί η µετάδοση αν τα τµήµατα τα διαι-
ρέσουµε σε τρία και λειτουργούν εναλλάξ οι σχολικές κοινότη-
τες. Αυτό έχει καταγραφεί από τον Παγκόσµιο Οργανισµό
Υγείας. Δεν είναι κάτι το οποίο το Υπουργείο µας αυθαίρετα το
λέει.

Θα κάνω µόνο µια παρατήρηση για την ενηµέρωση στα τηλε-
παράθυρα. Είναι κάτι το οποίο δεν µπορεί να επέµβει προφανώς
η πολιτεία.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Δεν είπα αυτό. 
ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):

Υπάρχει ενηµερωτική καµπάνια από την Κυβέρνηση. 
Εγώ θα αναφερθώ µόνο στο Υπουργείο µας. Έχουµε κάνει

ανάλογες ενηµερωτικές διαδικτυακές συναντήσεις, οι οποίες
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είναι αναρτηµένες στην ιστοσελίδα και για τις άλλες ηλικίες,
καθώς επίσης και µε επισκέψεις που κάνουν και γιατροί. Έχουµε
συνεργαστεί µε τους παιδιάτρους. Πρώτα συναντήθηκε ο Πρω-
θυπουργός, εν συνέχεια το Υπουργείο µας, για να ενηµερώσουν
τους γονείς, να ενηµερώσουν τους εκπαιδευτικούς. Κάνουµε ό,τι
είναι πολιτικά και ανθρωπίνως δυνατό για την ενηµέρωση.

Για τις περιπτώσεις τις µεµονωµένες στην Περιφέρεια Ιονίων
Νήσων που επικαλείστε, θα σας αναφέρω τα εξής. Είναι πράγ-
µατι γεγονός, κύριε συνάδελφε, ότι στο Νυδρί Λευκάδας δεν
υπάρχουν δηµόσιες δοµές για τη διενέργεια εργαστηριακού δια-
γνωστικού ελέγχου σε ανεµβολίαστους µαθητές και οι ανεµβο-
λίαστοι µαθητές είναι µέχρι στιγµής το σύνολο των µαθητών που
φοιτούν στο 1ο και 2ο Νηπιαγωγείο, διότι δεν επιτρεπόταν µέχρι
τώρα ο εµβολιασµός. Επίσης και στο δηµοτικό σχολείο του Νυ-
δρίου.

Στις περιπτώσεις που οι µαθητές αποτελούν στενές επαφές
επιβεβαιωµένου περιστατικού στη σχολική µονάδα και πρέπει να
υποβληθούν, όπως λένε οι κείµενες διατάξεις, σε rapid test, χο-
ρηγείται σχετική βεβαίωση από τη διεύθυνση του σχολείου και
οι µαθητές µπορούν να διενεργήσουν χωρίς κόστος το rapid test
στο Νοσοκοµείο Λευκάδας. Ενδεχοµένως -εκεί βεβαίως φαντά-
ζοµαι στηρίζεται και η ένστασή σας- θα υπάρχουν και γονείς που
απευθύνθηκαν σε φαρµακεία ή σε ιδιωτικά εργαστήρια και µε
ίδιον κόστος έκαναν τις εξετάσεις.

Επιπλέον, όταν κατά την πρώτη εβδοµάδα του Νοεµβρίου δια-
πιστώθηκε αύξηση των κρουσµάτων COVID-19 σε πέντε επιβε-
βαιωµένα κρούσµατα, µετά από αίτηµα των διευθυντριών όλων
των σχολικών µονάδων, ο Δήµος Λευκάδας έστειλε στον Νυδρί
κινητή µονάδα για τη διενέργεια επιτόπιου rapid test. 

Για τις αποµακρυσµένες περιοχές της βόρειας και νότιας Κέρ-
κυρας ο Περιφερειακός Διευθυντής Πρωτοβάθµιας και Δευτερο-
βάθµιας Εκπαίδευσης Ιονίων Νήσων στις 23-11-21 έστειλε
έγγραφο προς την Αντιπεριφερειάρχη Υγείας της Περιφέρειας
των Ιονίων Νήσων και στον ΕΟΔΥ της Κέρκυρας, ζήτησε τη λει-
τουργία οµάδων υγείας του ΕΟΔΥ για τη διενέργεια rapid test σε
καθηµερινή βάση στις περιοχές Μοραΐτικα και Λευκίµµη, για να
εξυπηρετηθούν οι µαθητές της νότιας Κέρκυρας, καθώς και στις
περιοχές Αγίου Αθανασίου και Αραχάβης για τους µαθητές της
βόρειας Κέρκυρας.

Σε ό,τι αφορά την καθαριότητα των σχολικών µονάδων, πράγ-
µατι µε τον ν.4713 τέθηκε σε νέο πλαίσιο το καθεστώς στελέχω-
σης των σχολικών µονάδων µε προσωπικό καθαριότητος. Από
την έναρξη του σχολικού έτους 2020-2021 και εφεξής, εφόσον
οι ανάγκες των δήµων για τον καθαρισµό των σχολικών µονάδων
δεν καλύπτονται από το τακτικό τους προσωπικό, µπορούν να
καλύπτονται µε συµβάσεις ιδιωτικού δικαίου ορισµένου χρόνου
ίσης διάρκειας µε το διδακτικό έτος. Καταρτίζονται από τους οι-
κείους δήµους µετά από έγκριση της επιτροπής της µε αριθµό
33/2006 πράξης του Υπουργικού Συµβουλίου. Για το κόστος
αυτών των συµβάσεων εγγράφεται ειδική πίστωση στον προϋπο-
λογισµό του Υπουργείου Εσωτερικών και κατανέµεται µε από-
φαση του Υπουργού κατ’ αναλογία στους δήµους.

Για τις µεταφορές των µαθητών υπάρχει κοινή υπουργική από-
φαση ήδη από το 2018, η 5025/2018, µε θέµα µεταφορά µαθητών
δηµόσιων σχολείων από τις περιφέρειες, στην οποία µε κοινή
υπουργική απόφαση της 9-9-2020 υπάρχουν συγκεκριµένα
µέτρα για την αποφυγή διάδοσης του κορωνοϊού, για τη διαφύ-
λαξη της υγείας των µαθητών και του εκπαιδευτικού προσωπικού
και προβλέπονται ειδικότερα συγκεκριµένα και σχολαστικά
µέτρα για την τήρηση των αποστάσεων, την ελεγχόµενη επιβί-
βαση και αποβίβαση των µαθητών, την απολύµανση των οχηµά-
των, η χρήση µάσκας προστασίας, καθώς επίσης και αν
διαπιστωθεί κρούσµα, την καθηµερινή εξέταση εκείνων που απο-
τελούν στενές επαφές.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε.
Προχωράµε στην πρώτη µε αριθµό 602/22-10-2021 ερώτηση

του κύκλου των αναφορών και ερωτήσεων της Βουλευτού Βοι-
ωτίας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Παναγιού
(Γιώτας) Πούλου προς την Υπουργό Παιδείας και Θρησκευµά-

των, µε θέµα: «Άµεση ανάγκη ενίσχυσης των Δηµόσιων Βιβλιο-
θηκών σε ολόκληρη τη χώρα».

Κυρία Πούλου, καληµέρα σας. Έχετε δύο λεπτά για το ξεκί-
νηµα.

ΠΑΝΑΓΙΟΥ (ΓΙΩΤΑ) ΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κυρία Υπουργέ, όλοι µάλλον συνοµολογούµε ότι οι δηµόσιες
βιβλιοθήκες αποτελούν µείζονες εστίες πολιτισµού, µε διαχρο-
νική προσφορά στις τοπικές κοινωνίες. Επίσης, συνοµολογούµε
ότι διαµεσολαβούν σταθερά και αποτελεσµατικά στη σχέση των
πολιτών µε το βιβλίο και τις ψηφιακές πηγές γνώσης.

Η διάδοση της ανάγνωσης, η ελεύθερη πρόσβαση στη γνώση
και την πληροφορία, η ενθάρρυνση της ελεύθερης ανταλλαγής
ιδεών, η εξοικείωση µε τις νέες τεχνολογίες, η προώθηση της διά
βίου µάθησης, η καλλιέργεια της δηµιουργικότητας των παιδιών,
των εφήβων και των ενηλίκων, αλλά και η διαφύλαξη και ανάδειξη
της τοπικής πολιτιστικής κληρονοµιάς, αποτελούν µερικές από
τις πτυχές της πολυσχιδούς προσφοράς τους.

Ωστόσο, οφείλουµε να αναγνωρίσουµε ότι τα χρόνια προβλή-
µατα που αντιµετωπίζουν οι δηµόσιες βιβλιοθήκες είναι πολλά,
τόσο για την χρηµατοδότησή τους όσο και για την ενίσχυσή τους
µε µόνιµο προσωπικό. Η οφειλόµενη από την πολιτεία συνδροµή
δεν ανταποκρίνεται στην µεγάλη κοινωνική σηµασία τους.

Όµως, τα τελευταία δυόµισι χρόνια της διακυβέρνησής σας οι
δηµόσιες βιβλιοθήκες ασθενών βαριά και παραµένουν διοικητικά
ακέφαλες αποκλειστικά µε δική σας ευθύνη. Μόλις τον Ιούνιο του
2021 καταφέρατε να ορίσετε τα µέλη του Γενικού Συµβουλίου
Βιβλιοθηκών και αξίζει να σηµειωθεί ότι για πρώτη φορά απου-
σιάζει από τη σύνθεσή του εκπρόσωπος των εργαζοµένων.

Σύµφωνα δε µε πληροφορίες που λαµβάνουµε από ολόκληρη
τη χώρα, σε πολλές δηµόσιες βιβλιοθήκες έχει λήξει η θητεία
των εφορευτικών συµβουλίων, αλλά το αρµόδιο Υπουργείο Παι-
δείας, το Υπουργείο σας δηλαδή, δεν έχει ορίσει νέα. Για παρά-
δειγµα στη Δηµόσια Κεντρική Βιβλιοθήκη Λιβαδειάς, µία εκ των
καλύτερων πραγµατικά δηµόσιων βιβλιοθηκών της χώρας, που
προσφέρει ένα τεράστιο και σηµαντικό έργο στην τοπική κοινω-
νία, εκκρεµεί ο ορισµός εφορευτικού συµβουλίου από τον Γε-
νάρη του 2021. Βεβαίως δεν είναι η µόνη. Στη Λαµία, στη
Σιάτιστα, στην Ελευθερούπολη, σε πολλές βιβλιοθήκες της
χώρας υπάρχει το ίδιο πρόβληµα.

Σε όλες αυτές, λοιπόν, τις περιπτώσεις λόγω της απουσίας
εφορευτικού συµβουλίου δεν είναι δυνατόν να διεκπεραιωθούν
ούτε καν απλές διοικητικές πράξεις, όπως η καταβολή των απα-
ραίτητων λειτουργικών δαπανών, ούτε καν οι λογαριασµοί των
υπηρεσιών των δικτύων κοινής ωφέλειας, ΔΕΗ, ΔΕΥΑ, ΟΤΕ, που
θα µεταφερθούν στην επόµενη χρονιά το 2022 ως ληξιπρόθε-
σµες οφειλές. 

Αξίζει να αναφέρω ότι ο καθαρισµός της Βιβλιοθήκης Λιβα-
δειάς πληρώνεται από την τσέπη των δηµοτών µελών του συλ-
λόγου «Φίλοι της Βιβλιοθήκης Λιβαδειάς», για την προστασία
φυσικά της υγείας των εργαζοµένων, των επισκεπτών ενηλίκων
και ανηλίκων, γιατί είµαστε µάλιστα σε µια περίοδο πανδηµίας
µε ιδιαίτερα υγειονοµικά πρωτόκολλα.

Και βέβαια ούτε λόγος για τη δυνατότητα να σχεδιαστούν και
να υλοποιηθούν αναπτυξιακά προγράµµατα, χρηµατοδοτούµενα
από το Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων ή από άλλες πηγές,
µε αποτέλεσµα τα σχετικά κονδύλια να επιστρέφονται αναξιοποί-
ητα. 

Περιµένω την απάντησή σας, κυρία Υπουργέ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε κ. Πού-

λου.
Θα σας απαντήσει η Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων

κ. Ζέττα Μακρή.
Ορίστε κυρία Μακρή, έχετε τον λόγο.
ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία συνάδελφε, θα συµφωνήσουµε ότι είναι σηµαντική και

διαχρονική η προσφορά των δηµόσιων βιβλιοθηκών στις τοπικές
κοινωνίες και θέτω υπ’ όψιν σας τα ακόλουθα.

Το εφορευτικό συµβούλιο κάθε δηµόσιας βιβλιοθήκης, σύµ-
φωνα µε τις διατάξεις του άρθρου 6 του ν.3149/2003, όπως
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ισχύουν, είναι πενταµελές. Αποτελείται από άτοµα που διαµένουν
στην έδρα ή στην περιοχή που καλύπτει η δηµόσια βιβλιοθήκη
και προέρχονται από τον χώρο του πολιτισµού, της εκπαίδευσης,
της αυτοδιοίκησης, της εκκλησίας, της επιστήµης ή της παρα-
γωγής. 

Με τις διατάξεις του Κεφαλαίου Β του ν.4735/2020, που έχουν
εφαρµογή στην επιλογή προέδρων και αντιπροέδρων στα εφο-
ρευτικά συµβούλια των δηµόσιων βιβλιοθηκών, ορίζεται το πεδίο
εφαρµογής, οι προϋποθέσεις, τα κωλύµατα συµµετοχής, καθώς
και η διαδικασία επιλογής των διοικήσεων µε µοριοδότηση των
τυπικών εκπαιδευτικών προσόντων, των προσόντων εµπειρίας,
καθώς και της δοµηµένης συνέντευξης, µετά από δηµοσίευση
σχετικής πρόσκλησης ενδιαφέροντος από τον ΑΣΕΠ.

Η θητεία των µελών είναι τριετής. Σε περίπτωση λήξης της θη-
τείας των µελών -επειδή κάτι τέτοιο νοµίζω σας ενδιαφέρει και
ρωτάτε και γι’ αυτό- παρατείνεται αυτοδίκαια µέχρι του ορισµού
νέων µελών, δεν µένουν, δηλαδή, ακέφαλες οι δηµόσιες βιβλιο-
θήκες. Το Γενικό Συµβούλιο Βιβλιοθηκών αποτελεί, σύµφωνα µε
τις οικείες εξουσιοδοτικές διατάξεις, εισηγητικό, γνωµοδοτικό
όργανο της Υπουργού Παιδείας και Θρησκευµάτων για θέµατα
που αφορούν στις δηµόσιες βιβλιοθήκες της χώρας.

Κύριο έργο του είναι η επεξεργασία και η επόπτευση σχεδίων
ενιαίων δράσεων των δηµόσιων βιβλιοθηκών. Επιπλέον, γνωµο-
δοτεί για την κατάρτιση ή τροποποίηση του κανονισµού λειτουρ-
γίας των δηµόσιων βιβλιοθηκών, για θέµατα εθνικών και διεθνών
συνεργασιών και θέµατα που αφορούν γενικότερα στη λειτουρ-
γία των βιβλιοθηκών της χώρας. 

Επίσης, θέτει κριτήρια για τον χαρακτηρισµό βιβλιοθηκών ως
κεντρικών ή ιστορικών, γνωµοδοτεί για τέτοιους χαρακτηρι-
σµούς, µετά από εισήγηση του οικείου εφορευτικού συµβουλίου,
εκπροσωπεί τη χώρα όταν πρόκειται για θέµατα βιβλιοθηκών,
όπως τοπικά, εθνικά ή διεθνή συνέδρια, συναντήσεις και επιτρο-
πές. Εισηγείται την υλοποίηση προγραµµάτων επιµόρφωσης ή
εξειδίκευσης εργαζοµένων στις βιβλιοθήκες της χώρας. Εξετάζει
θέµατα σχετικά µε τις βιβλιοθήκες που παραπέµπει σε αυτό η
Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων. 

Συνιστά, συντονίζει και εποπτεύει κατά περίπτωση και αναλό-
γως του αντικειµένου ειδικές άµισθες οµάδες εργασίας, τα µέλη
των οποίων διαθέτουν την απαραίτητη τεχνογνωσία. Συνεργάζε-
ται µε την υπηρεσία του ΥΠΕΘ που εποπτεύει τις δηµόσιες βι-
βλιοθήκες και την Εθνική Βιβλιοθήκη της Ελλάδας, η οποία, κατά
κύριο λόγο, επεξεργάζεται και προτείνει τις απαραίτητες ενέρ-
γειες για την υλοποίηση των δράσεων. 

Επίσης, υπάρχουν συγκεκριµένες διατάξεις, σύµφωνα µε τις
οποίες προβλέπεται η σύνθεση του Γενικού Συµβουλίου Βιβλιο-
θηκών, από τις οποίες, κυρία συνάδελφε, δεν προβλέπεται συµ-
µετοχή εκπροσώπου των εργαζοµένων σε αυτό. Το εν ενεργεία
Γενικό Συµβούλιο Βιβλιοθηκών συγκροτήθηκε στις 27 Μαΐου
2021 µε απόφαση της Υπουργού. 

Πιο συγκεκριµένα, θα απαντήσω στη δευτερολογία, στα άλλα
ερωτήµατα που έχετε βάλει.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε κυρία

Μακρή.
Ορίστε, κυρία Πούλου, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΠΑΝΑΓΙΟΥ (ΓΙΩΤΑ) ΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Υπουργέ, δεν απαντήσετε στα ερωτήµατά µου… 
ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):

Δεν ολοκλήρωσα την απάντηση, σας το είπα.
ΠΑΝΑΓΙΟΥ (ΓΙΩΤΑ) ΠΟΥΛΟΥ: …όµως για να είχα και εγώ τη

δυνατότητα να δευτερολογήσω σε µία πλήρη δική σας απάντηση
θα ήταν, µάλλον, καλύτερα να µου απαντήσετε συνολικά. 

Κυρία Υπουργέ, παραδέχεστε ότι είχατε τη φαεινή, άριστη
ιδέα µε τον ν.4735/2020, που εσείς νοµοθετήσατε, να δυσκολέ-
ψετε τόσο πολύ τη συµµετοχή των πολιτών στις δηµόσιες βιβλιο-
θήκες, που είναι αφιλοκερδής, είναι εθελοντισµός, µε
αποτέλεσµα να γίνεται όλη αυτή η σύνθεση αυτών των εφορευ-
τικών συµβουλίων µέσω του ΑΣΕΠ, µε προκήρυξη του ΑΣΕΠ και
βεβαίως, να έχουν και την υποχρέωση υποβολής δήλωσης πόθεν
έσχες. Άρα, να επωµιστούν και τα έξοδα της δήλωσης ο καθένας
από την τσέπη του. 

Όλοι γνωρίζουµε ότι η συµµετοχή στα εφορευτικά αυτά συµ-
βούλια στις δηµόσιες βιβλιοθήκες, µε προσωπικότητες του
χώρου και τοπικές προσωπικότητες, ήταν µέχρι σήµερα καθαρά
εθελοντική και αφιλοκερδής, δεν υπήρχε κάποιο κόστος.

Όσο γι’ αυτό που είπατε για την αυτοδίκαιη παράταση, θα σας
πω ότι δεν συµβαίνει -και το ξέρετε- αλλά, επίσης, γνωρίζετε ότι
όλοι οι διευθυντές αυτών των βιβλιοθηκών έχουν απευθυνθεί στο
Υπουργείο σας µε επανειληµµένα έγγραφα πολλές φορές. Γιατί;
Γιατί δεν είναι µόνο εάν µπορεί να διατηρηθεί η παράταση ενός
εφορευτικού συµβουλίου. Εν τω µεταξύ και µε βάση τον νόµο
τώρα και τις προϋποθέσεις του ν.4735/2020 έχουν παραιτηθεί
και έχουν αποχωρήσει πολλοί. Άρα δεν λειτουργούν. Είναι απο-
δεκατισµένα αυτά τα εφορευτικά συµβούλια. Και το σοβαρό που
σας είπα και δεν απαντήσατε είναι ότι αφού αναγνωρίζουµε τον
ρόλο αυτών των βιβλιοθηκών στις τοπικές κοινωνίες, δεν µας
απαντήσατε τι σκέφτεστε να κάνετε, πώς θα το λύσετε και γιατί
δεν νοµοθετείτε και δεν εξαιρείτε εν τέλει τις βιβλιοθήκες, όπως
έχουν εξαιρεθεί -δεν θυµάµαι τώρα το άρθρο του νόµου- παρα-
δείγµατος χάριν τα διάφορα ερευνητικά ιδρύµατα από τον
ν.4735/2020. Νοµοθετείστε!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε την κ.
Πούλου. 

Τον λόγο έχει η κυρία Υπουργός για τρία λεπτά για τη δευτε-
ρολογία της.

ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Καταγράφω ως ιδιαίτερα ενδιαφέρον, κυρία συνάδελφε, ότι οι
αντικειµενικές διαδικασίες του ΑΣΕΠ και η διαφάνεια σε ανθρώ-
πους που κατέχουν τέτοιες θέσεις, σας βρίσκει αντίθετη. Το κα-
ταγράφω.

Σε ό,τι αφορά τα ειδικότερα ερωτήµατα που θέσατε και στα
οποία είπα ότι θα απαντήσω στη δευτερολογία µου, γιατί αυτή
είναι και η κοινοβουλευτική πρακτική. Δεν επιτρέπει στον ερω-
τώµενο Υπουργό, Υφυπουργό, να απαντήσει µόνο µε την πρω-
τολογία του, δίνει και τη δευτερολογία.

Με γνώµονα λοιπόν την επίτευξη και τη διασφάλιση της εύρυθ-
µης λειτουργίας των δηµόσιων βιβλιοθηκών καταβάλλει το
Υπουργείο µας κάθε δυνατή προσπάθεια να καλύψει τις ανάγκες
σε προσωπικό µε µόνιµους διορισµούς και µετατάξεις. Σας θέτω
υπ’ όψιν συγκεκριµένα την Πράξη Υπουργικού Συµβουλίου
33/2006. Με την απόφασή της που εκδόθηκε στις 16 Ιουλίου
2020 ενέκρινε την πλήρωση δεκαεννέα κενών θέσεων µόνιµου
προσωπικού διαφόρων κλάδων σε δηµόσιες βιβλιοθήκες και σύν-
τοµα θα ολοκληρωθούν οι διαδικασίες για την έκδοση προκήρυ-
ξης των θέσεων αυτών από το ΑΣΕΠ. Καταγράφω ξανά την
αντίθεση σας. Εµείς όµως αυτή τη διαδικασία ακολουθούµε.

Μέσω του ενιαίου συστήµατος κινητικότητας έχουν ενταχθεί
στις δηµόσιες βιβλιοθήκες σε σειρά αποφάσεων του ΥΠΕΠΘ σα-
ράντα δύο υπάλληλοι διαφόρων κλάδων. Στο πλαίσιο του δεύτε-
ρου κύκλου κινητικότητας 2021 µετά από αξιολόγηση από τη
γενική επιτροπή κινητικότητας εγκρίθηκε η πλήρωση µε µετά-
ταξη δεκαεπτά κενών οργανικών θέσεων µόνιµου προσωπικού
σε δηµόσιες βιβλιοθήκες.

ΠΑΝΑΓΙΟΥ (ΓΙΩΤΑ) ΠΟΥΛΟΥ: …(Δεν ακούστηκε)
ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):

Εγώ ακούω και δεν διακόπτω. Ακούστε και εσείς.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Μην τη διακόπτετε.

Αυτή έχει ως απάντηση.
ΖΕΤΤΑ ΜΑΚΡΗ (Υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):

Αν κάτι δεν έχει καλυφθεί, εδώ είµαστε κυρία Πούλου. Μπορείτε
να επανέλθετε, εάν κάτι νοµίζετε ότι δεν σας καλύπτει απολύτως,
αλλά δεν είναι σωστό να µε διακόπτετε. Απαντώ µε τον τρόπο
που πρέπει. Καλύπτω όλα τα ερωτήµατά σας.

Στο πλαίσιο του ετήσιου προγραµµατισµού προσλήψεων προ-
σωπικού για το έτος 2022 και λαµβάνοντας υπ’ όψιν και τις ανάγ-
κες των φορέων και τις δηµοσιονοµικές δεσµεύσεις υπεβλήθη
από το Υπουργείο µας αίτηµα για την έγκριση πλήρωσης δεκαεν-
νέα κενών οργανικών θέσεων προσωπικού διαφόρων κλάδων
στις δηµόσιες βιβλιοθήκες. Η επιτροπή της πράξης 33/2006 του
Υπουργικού Συµβουλίου µε τη µε αριθµό 50/4-11-2021 απόφαση
ενέκρινε την πλήρωση δέκα θέσεων µόνιµου προσωπικού.
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Για τη χρηµατοδότηση των δηµόσιων βιβλιοθηκών, στις 24
Μαΐου 2021 η Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων, κ. Κερα-
µέως, εξέδωσε απόφαση που καθόρισε το ύψος της τακτικής επι-
χορήγησης της Εθνικής Βιβλιοθήκης της Ελλάδας και των
δηµόσιων βιβλιοθηκών από τον τακτικό προϋπολογισµό του
Υπουργείου µας στο ποσό των 5.296.950 ευρώ. Μιλάµε για το οι-
κονοµικό έτος 2021. 

Τέλος το τοµεακό πρόγραµµα ανάπτυξης 2021-2025 του
Υπουργείου µας στον άξονα 5 εξωστρέφεια και στην προτεραι-
ότητα για τις υποδοµές και τις δράσεις του σύγχρονου πολιτι-
σµού έχουν προϋπολογιστεί συνολικά 31 εκατοµµύρια ευρώ για
δράσεις που αφορούν και στις δηµόσιες βιβλιοθήκες. Έχουν ήδη
ενταχθεί έργα στο εθνικό σκέλος του Προγράµµατος Δηµοσίων
Επενδύσεων του ΥΠΕΠΘ για την κάλυψη του έργου των δηµό-
σιων βιβλιοθηκών και στον εκσυγχρονισµό των δοµών. Τα έργα
αυτά αφορούν τόσο στη µέριµνα των τεκµηρίων κάθε µορφής
όσο και στην προµήθεια αναγκαίου εξοπλισµού σε γενικές υπη-
ρεσίες για την αναβάθµιση των υποδοµών τους και στοχεύουν –
εννοείται- στην ενίσχυση του µορφωτικού, εκπαιδευτικού,
πολιτιστικού και πληροφοριακού σκοπού των βιβλιοθηκών.

Ευχαριστώ, κυρία συνάδελφε. Ευχαριστώ και εσάς, κύριε Πρό-
εδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαρι-
στούµε. Καλή συνέχεια και στις δύο.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν θα συζητηθούν οι εξής ερω-
τήσεις:

Η δεύτερη µε αριθµό 548/21-10-2021 ερώτηση του κύκλου
αναφορών - ερωτήσεων του Βουλευτή Ηρακλείου του Συνασπι-
σµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Χαράλαµπου (Χάρη) Μαµου-
λάκη προς τον Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών, µε θέµα:
«Θα επιβληθούν διόδια και στα τριάντα δύο χιλιόµετρα του ΒΟΑΚ

µπροστά από την πόλη του Ηρακλείου;».
Η τρίτη µε αριθµό 728/29-10-2021 ερώτηση του κύκλου ανα-

φορών - ερωτήσεων του Βουλευτή Β’ Θεσσαλονίκης του Συνα-
σπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Σωκράτη Φάµελλου προς
τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας, µε θέµα: «Σε αδιέ-
ξοδο οι υπηρεσίες δόµησης της χώρας, οι µηχανικοί και οι πολί-
τες».

Η τέταρτη µε αριθµό 660/25-10-2021 ερώτηση του κύκλου
αναφορών - ερωτήσεων της Βουλευτού Φλώρινας του Συνασπι-
σµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Θεοπίστης (Πέτης) Πέρκα
προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας, µε θέµα: «Προ-
βληµατισµός αναφορικά µε το σχεδιασµό της Κυβέρνησης για
τα ειδικά και τοπικά πολεοδοµικά σχέδια».

Τέλος, η πέµπτη µε αριθµό 254/6-12-2021 επίκαιρη ερώτηση
δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Αιτωλοακαρνανίας του Κοµµου-
νιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Νικόλαου Παπαναστάση προς τον
Υπουργό Εθνικής Άµυνας, µε θέµα: «Έκτακτη εφάπαξ οικονοµική
ενίσχυση των στρατευµένων εν όψει των εορτών και δωρεάν και
ασφαλής µετακίνησή τους κατά τις εορταστικές άδειες».

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώθηκε η συζήτηση των
επικαίρων ερωτήσεων.

Κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη
συνεδρίαση;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Με τη συναίνεση του

Σώµατος και ώρα 10.50’ λύεται η συνεδρίαση για τη Δευτέρα 13
Δεκεµβρίου 2021 και ώρα 9.00’, µε αντικείµενο εργασιών του Σώ-
µατος: α) κοινοβουλευτικό έλεγχο, συζήτηση επικαίρων ερωτή-
σεων και β) νοµοθετική εργασία, σύµφωνα µε την ηµερήσια
διάταξη που έχει διανεµηθεί.

3548 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ          ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ


